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■ XXV zwyczajne posiedzenie Senatu odby
ło się 25 stycznia 1999 r. W porządku obrad: 
uchw alenie Statutu Politechniki Śląskiej, 
uchwalenie ordynacji wyborczej organów jed
noosobowych i kolegialnych, uchwalenie po
działu na okręgi wyborcze do wyboru Uczelnia
nego Kolegium Elektorów oraz przydziału man
datów w grupie nauczycieli akademickich, 
uchwalenie podziału na okręgi wyborcze i przy
działu mandatów do Pozawydziałowego Kole
gium Elektorów dla pracowników nie będących 
nauczycielami akademickimi, wszczęcie postę
powania o nadanie tytułu doktora honoris cau
sa Pol.Śl. profesorowi Adolfowi Maciejnemu, 
powołanie recenzentów do zaopiniowania wnio
sków AGH dot. nadania tytułu doktora hono
ris causa profesorom Garethowi Thomasowi, 
Maciejowi Grabskiemu i Giennadijowi G. Piw- 
niakowi, wyrażenie zgody w sprawie mianowa
nia na stanowisko profesora zwyczajnego 
prof. dra hab.inż. Tadeusza Burczyńskiego 
(RMT) i prof. dra hab.inż. Stefana Postrzedni- 
ka (RIE), zasięgnięcie opinii w sprawie pierw
szego mianowania na stanowisko profesora 
nadzwyczajnego dra hab.inż. Andrzeja Rusina 
(RIE) i dra hab.inż. Andrzeja Mitasa (RM), 
podjęcie uchwały w sprawie zasad systemu 
punktowego w elastycznym systemie studiów, 
sprawy bieżące i wolne wnioski.
W posiedzeniu uczestniczyło 44 członków Se
natu i 8 zaproszonych gości.
Przed przyjęciem porządku obrad JM Rektor 
powitał dra inż. Arkadiusza MĘŻYKA, który 
został wybrany jako przedstawiciel Wydz. Me
chanicznego Technologicznego do Senatu z gru
py pozostałych nauczycieli akademickich.

■ Sprawę zmian w Statucie Politechniki 
Śląskiej zreferował Prorektor ds. Organiza
cji i Rozwoju prof. J. CHOJCAN.
Uwagi do Statutu były zbierane przez Senacką 
Komisję ds. Statutu poprzedniej i obecnej ka
dencji. W wyniku dyskusji pierwszą zmianę 
w Statucie wprowadzono 12.05.97 r. Dotyczy
ła ona kierowników jednostek organizacyjnych 
nie będących organami jednoosobowymi Uczel
ni. Następnie, w związku z zapowiedzią MEN 
wprowadzenia zmian w "Ustawie o szkolnictwie 
wyższym", Senacka Komisja ds. Statutu zawie
siła na pewien czas prace nad nowelizacją Sta
tutu. Prace te zostały wznowione ze względu na 
zbliżające się wybory w Uczelni. Na posiedze

niach w dniach 30.11.98 r. i 21.12.98 r. Senat 
wprowadził zmiany w rozdziałach III ^  V, do
tyczące organów kolegialnych, organów jedno
osobowych i organów wyborczych Pol.Śl. Dzia
łania te wymusiły dostosowanie tekstów pozos
tałych paragrafów do już wprowadzonych zmian 
oraz dokonanie dalszych zmian w celu zacho
wania zgodności zapisów w całym Statucie. 
Senacka Komisja ds. Statutu przeanalizowała 
pozostałe zgłoszone poprawki i tekst Statutu 
wraz z zaproponowanymi przez Komisję zmia
nami został przekazany do zaopiniowania 
Związkom Zawodowym. Tekst ten został prze
kazany również do zespołu prawników, a w 
wątpliwych fragmentach był konsultowany z De
partamentem Pracy MEN. Ostateczny projekt 
Statutu został rozesłany do członków Senatu 
w dniu 15.01.99 r. Opinie Związków Zawodo
wych zostały przekazane do Komisji Senackiej 
w dniach 20.01.99 r. (NSZZ "Solidarność") 
i 21.01.99 r. (ZNP w Politechnice Śląskiej).
W opinii ZNP, którą przedstawiła przewodni
cząca dr B. PALUCHIEW ICZ, zgłoszono 
8 usterek tekstowych i 15 uwag merytorycz
nych. W zakończeniu Prezydium ZNP pozytyw
nie zaopiniował projekt Statutu.
Opinia NSZZ "Solidarność", przedstawiona na 
posiedzeniu przez przewodniczącego dra A. KOS
SUTHA, zawierała 5 uwag szczegółowych 
i 3 uwagi ogólne. Zwrócono ponadto uwagę for
malną na nieskoordynowane działania, które 
doprowadziły do dostarczenia różnych wersji 
projektu Związkowi i Senatorom.

JM Rektor, uwzględniając uwagi Związków 
Zawodowych oraz dodatkowe uwagi, które 
napłynęły po przedstawieniu końcowego projek
tu Statutu, zaproponował kilkanaście autopopra
wek. Następnie odbyła się ponad dwugodzinna 
dyskusja, w której wypowiadali się (niektórzy kil
kakrotnie): prof. R. WILK, prof. R. GESSING, 
prof. B. POCHOPIEŃ, prof. J. SUWIŃSKI, 
prof. J. ZAWADIAK, dr R. KLISZCZEWICZ, 
dr B. PALUCHIEWICZ, prof. J. SZWABOW- 
SKI, prof. J. KAŹMIERCZAK, prof. J. CHOJ
CAN, prof. T. RODACKI, mgr E. BRONKA, 
prof. Cz. SAJDAK, prof. W. CHOLEWA, dr
A. KOSSUTH, mgr H. BAŁUKA, prof. R. SO
SNOWSKI, prof. W. ZIELIŃSKI, dr B. SĄSIA
DEK i mgr H. JAKUBIEC.

W wyniku dyskusji i głosowania jawnego przy
jęto poprawki w 7 paragrafach Statutu. M.in. 
przyjęte nowe sformułowanie ust. 1 w par. 16 
dopuszcza działanie w Uczelni różnych stowa
rzyszeń wychowanków, a nie jak poprzednio 
tylko Stowarzyszenia Wychowanków Politech
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zmian odrzucono większością głosów.
W końcowym głosowaniu jednomyślnie 
uchwalono Statut Politechniki Śląskiej 
(uchwała nr XXV/150/98/99).

■ Projekt Ordynacji Wyborczej organów 
jednoosobowych i kolegialnych Politechniki Ślą
skiej, dostarczony wcześniej członkom Senatu, 
zreferował prof. M. KOLARCZYK - przewod
niczący Uczelnianej Komisji Wyborczej. 
Przewodniczący zaproponował wprowadzenie 
dwóch autopoprawek, wynikających z potrze
by ujednolicenia zapisów w uchwalonym Sta
tucie i Ordynacji Wyborczej. W dyskusji nad 
Ordynacją wypowiadali się: prof. W. CHOLE
WA, prof. B. POCHOPIEŃ, prof. M. KOLAR
CZYK, st. A. DUDA, prof. J. SZWABOW- 
SKI, prof. W. ZIELIŃSKI, prof. Cz. SAJDAK, 
m gr H. JA K U BIEC, prof. T. RODACKI, 
prof. J. KAŹMIERCZAK, prof. J. CHOJCAN, 
dr A. SKRZYW AN-KOSEK i dr B. SĄSIA
DEK. W wyniku dyskusji wprowadzono do or
dynacji jedną zmianę formalną.

W głosowaniu jawnym przyjęto Ordynację Wy
borczą w iększością głosów, przy 3 głosach 
"wstrzymujących się".

■ Następne dwie uchwały, związane z Ordy
nacją Wyborczą i dotyczące podziału na okręgi 
wyborcze do wyboru Uczelnianego Kolegium 
Elektorów i przydziału mandatów w grupie na
uczycieli akademickich oraz podziału na okrę
gi wyborcze i przydziału m andatów do Poza
wydziałowego Kolegium Elektorów dla pracow
ników nie będących nauczycielami akademicki
mi, przyjęto jednomyślnie.
Treści tych uchwał oraz harmonogram  wybo
rów, wynikający z przyjętej Ordynacji Wybor
czej, zamieszczamy w innym miejscu.

■ Wniosek w sprawie wszczęcia postępowa
nia o nadanie tytułu doktora honoris causa 
Politechniki Śląskiej prof. zw. dr hab. inż. 
Adolfowi MACIEJNEMU zreferował Pro
rektor ds. Nauki prof. R. SOSNOWSKI. 
Wniosek, przygotowany przez Radę Wydziału 
Inżynierii Materiałowej, Metalurgii i Transpor
tu, został pozytywnie zaopiniowany (jednomyśl
nie) przez Senacką Kom isję ds. Godności Ho
norowych. Rada W ydziału zaproponowała na 
promotora przewodu prof. M arka HETMAŃ- 
CZYKA. Jako senaty opiniujące zaproponowa
no: Senat Akademii Górniczo-Hutniczej w Kra
kowie, Senat Politechniki Warszawskiej i Senat 
Politechniki Częstochowskiej.

Dorobek i osiągnięcia Kandydata do tytułu doktora honoris causa Pol. Śl.

P w f Adolf Maciejny urodził się w 1932 r. W 1956 r. ukończył z wynikiem bardzo dobrym 
z odznaczeniem studia wyższe o specjalności "Metaloznawstwo i obróbka cieplna " na Wydziale M e
chanicznym Politechniki Śląskiej. Stopień doktora nauk technicznych uzyskał w 1963 r. na Wydziale 
Mechanicznym Technologicznym Politechniki Śląskiej, a stopień doktora habilitowanego na tym sa
mym Wydziale w 1968 r. W 1972 r. uzyskuje tytuł profesora nadzwyczajnego, a w 1984 r. - profesora 
zwyczajnego. W 1998 r. zostaje powołany na członka korespondenta Polskiej Akademii Nauk. 
Działalność naukową rozpoczął w 1956 r. w kierowanej przez Profesora Fryderyka Stauba K a
tedrze Metaloznawstwa Politechniki Śląskiej, gdzie pracow ał do 1969 r. na stanowisku docenta. 
W 1969 r. przeszedł na Wydział Metalurgiczny Politechniki Śląskiej, obecnie Wydział Inżynierii 
Materiałowej, Metalurgii i Transportu, który organizował od podstaw. W latach 1972-1980 p e ł
nił funkcję prorektora Politechniki Śląskiej do spraw organizacji i rozwoju, był w tym okresie 
również z-cą dyrektora Instytutu Inżynierii M ateriałowej. W latach 1981-1991 był dyrektorem  
tego Instytutu, a od 1991 do 1997 r. - kierownikiem Katedry Nauki o Materiałach. Obecnie p e ł
ni funkcję  z-cy kierownika tej Katedry.
Pierwsze lata swej działalności naukowej prof. A d o lf M aciejny skoncentrował na opracowaniu  
i rozwoju metod badania struktury metali i stopów, w tym głównie badań metalograficznych z za
stosowaniem obserwacji mikroskopowych w świetle spolaryzowanym, kontrastu fazowego, spe
cjalnych technik trawienia, a następnie mikroskopii elektronowej. Należy do pierwszych polskich  
badaczy, którzy z  początkiem lat 60 upowszechnili w kraju techniki preparatyki oraz obserwacje 
struktury powierzchni przełomów w mikroskopie elektronowym. Za szczególnie trwałe osiągnię
cia prof. Adolfa Maciejnego w tym czasie należy uznać upowszechnienie w Polsce nowoczesnych 
badań faktograficznych, zarówno przy użyciu technik replik ja k  i mikroskopii skaningowej, z  p o 
daniem podstaw  interpretacji i systematyki morfologicznych odmian przełomów.
Na przełom ie lat 60. i 70. prof. A d o lf M aciejny rozwinął badania przemian fazow ych w stopach 
metali. Do osiągnięć w tym zakresie należy zaliczyć określenie kinetyki i mechanizmu przemian  
strukturalnych oraz morfologii tworzących się struktur w procesach hartowania i odpuszczania  
stali Cr-Si-Mo oraz Cr-Mo-V.



Kolejnym obszarem działalności naukowej prof. A. Maciejnego były strukturalne podstawy mi- 
kromechaniki pękania oraz kruchości metali i stopów. Swoje zainteresowania skoncentrował na 
analizie zjawisk pękania oraz kruchości metali i stopów. Swoje zainteresowania skoncentrował 
na analizie zjawisk pękania w wielofazowych stopach żelaza, korelacji między mikrostrukturą 
stopu a mechanizmem dekohezji oraz podstawach faktografii w ujęciu jakościowym i ilościowym. 
Stabilność struktury oraz mechanizmy umocnienia i dekohezji stopów żarowytrzymałych to główny 
obszar działalności badawczej prof. A. Maciejnego po  uzyskaniu tytułu profesora w 1972 r. Plo
nem tych badań je s t określenie zmian strukturalnych w stalach i stopach pod  wpływem pełzania, 
ich wpływu na umocnienie i mechanizm dekohezji oraz dokonanie systematyki przełomów pełza- 
niowych. Problematyka ta dała prof. A. Maciejnemu podstawę do stworzenia w Polsce własnej 
szkoły naukowej w zakresie metaloznawczych podstaw projektowania i rozwoju stali i stopów ża
rowytrzymałych.
Podstawy technologii wytwarzania powłok żaroodpornych stanowią aktualny obszar naukowej 
działalności prof. A. Maciejnego. Rezultaty prac z zakresu mechanizmu tworzenia się powłok 
żaroodpornych i struktury stały się przedmiotem wielu wdrożeń przemysłowych oraz patentów. 
Osiągnięcia naukowo-badawcze prof. Maciejnego są trwałymi elementami wiedzy z zakresu me
taloznawstwa, nauki o materiałach i inżynierii materiałowej. Zostały udokumentowane w publi
kacjach o szerokim międzynarodowym obiegu naukowym, w monografiach, opracowaniach tech
nologicznych i patentach. Prof. A. Maciejny jes t autorem względnie współautorem 196 publika
cji, w tym 140 rozpraw i artykułów opartych na oryginalnych wynikach badań, 5 monografii, 
podręcznika, 3 skryptów oraz ponad 40 prac studialnych i przeglądowych. Dorobek ten uzupeł
nia 20 patentów oraz kilkadziesiąt opracowań technologicznych dla przemysłu.
W działalności naukowej prof. A. Maciejnego bardzo ważne miejsce zajmuje współpraca z zagra
nicznymi uczelniami i ośrodkami naukowymi. Prof. A. Maciejny odbył długoterminowe staże w reno
mowanych ośrodkach w Belgii, Szwecji, Wielkiej Brytanii, Japonii, Francji i w Niemczech. Najbar
dziej owocne są kontakty z Ecole Centrale Paris, gdzie prof. A. Maciejny wielokrotnie przebywał 
jako profesor wizytujący, a także z Uniwersytetem w Magdeburgu i Bergakademie Freiberg.
Na szczególne podkreślenie zasługują osiągnięcia Profesora w kształceniu kadry naukowej. Był 
promotorem 21 pomyślnie ukończonych przewodów doktorskich oraz recenzentem 82 rozpraw 
doktorskich w uczelniach krajowych i zagranicznych. Przygotował 28 recenzji rozpraw habilita
cyjnych, 25 opinii o kandydatach do tytułu profesora i 32 opinie dla kandydatów na stanovAsko 
profesora. Jako członek Centralnej Komisji ds. Tytułu Naukowego i Stopni Naukowych opinio
wał 20 wniosków kandydatów do tytułu profesora oraz 35 wniosków na stopień doktora habili
towanego. Z  grona 21 wypromowanych przez Profesora doktorów  7 uzyskało ju ż  stopień dokto
ra habilitowanego, w tym trzech tytuł naukowy profesora.
Olbrzymi jest wkład prof. A. Maciejnego w rozwój i organizację życia naukowego w kraju. W Komi
tetach Metalurgii oraz Nauki o Materiałach PAN pełnił wielokrotnie funkcje kierownicze. W la
tach 1984-1996 był członkiem Centralnej Komisji ds. Tytułu Naukowego i Stopni Naukowych. Był 
wiele razy członkiem zespołów KBN, obecnie jest przewodniczącym Zespołu TO-8 KBN oraz człon
kiem ścisłego kierowniczego gremium KBN. Był koordynatorem międzyresortowego problemu badań 
podstawowych MR-I-22 oraz współkoordynatorem CPBR 2.4. Uczestniczył w pracach Komitetu Ba
dań i Prognoz PAN "Polska 2000", w latach 1990-1994 był członkiem Komisji Ekspertów Ministra 
Edukacji Narodowej. Od 1975 r. jest wielokrotnie członkiem rad naukowych instytutów badawczych 
m.in. Metalurgii Żelaza, Metali Nieżelaznych, Mechaniki Precyzyjnej i Spawalnictwa.
Od 1985 r. je s t redaktorem naczelnym czasopisma naukowo-technicznego "Inżynieria Materia
łowa" oraz członkiem rad programowych czasopism 'Archiwum Nauki o Materiałach PAN" i "In
żynieria Powierzchni". Z  jego inicjatywy powstało Polskie Towarzystwo Materiałoznawcze, któ
rego był pierwszym prezesem w latach 1995-1998.
Obszarem działalności dydaktycznej prof. A. Maciejnego w Politechnice Śląskiej je s t od 42 lat 
metaloznawstwo i obróbka cieplna, materiałoznawstwo oraz nauka o materiałach. W tym zakre
sie wypromował ponad 100 magistrów inżynierów i inżynierów. Do szczególnie istotnych Jego 
osiągnięć dydaktycznych należy zaliczyć wkład w ukształtowanie proftłu i programów kształce
nia na kierunku "Inżynieria materiałowa" w polskich uczelniach technicznych, w tym przede 
wszystkim w Politechnice Śląskiej.
Za swe osiągnięcia naukowe i dydaktyczne prof. A. Maciejny uzyskał 10 nagród Ministra, został 
odznaczony m.in. Krzyżem Kawalerskim i Krzyżem Oficerskim OOP, Medalem Edukacji Naro
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wo-technicznych.
Prof. A. M aciejny je s t  wybitnym uczonym, autorytetem uznawanym przez krajowe i międzynaro
dowe środowiska naukowe. Rezultaty Jego badań stały się trwałymi, istotnymi elementami wie
dzy z  zakresu metaloznawstwa, obróbki cieplnej i nauki o materiałach. Olbrzymie są Jego zasłu
g i dla rozwoju kadry naukowej oraz życia naukowego w Polsce. Od 42 lat związany je s t  z  P  oli- 
techniką Śląską. M a wybitny udział w je j  rozwoju naukowym, dydaktycznym i organizacyjnym, 
w umocnieniu roli naszej Uczelni w kraju i za granicą.
Po dyskusji (prof. J. SUWIŃSKI, prof. R. SOSNOWSKI, prof. E. ŚWITOŃSKI, prof. B. PO
CHOPIEŃ, dr G. KOZŁOWSKA) Senat w głosowaniu tajnym opowiedział się większością 
głosów (32 "tak", 3 "nie", 4 "wstrz.") za wszczęciem postępowania o nadanie profesorowi 
Adolfowi MACIEJNEMU tytułu doktora honoris causa Politechniki Śląskiej, powierzając 
obowiązki promotora przewodu prof. dr hab.inż. Markowi Hetmańczykowi. Senat postano
wił zwrócić się do Senatów Akademii Górniczo-Hutniczej w Krakowie, Politechniki Warszaw
skiej i Politechniki Częstochowskiej o przygotowanie opinii w tej sprawie.

■ W następnym punkcie rozpatrzono prośbę 
Rektora Akademii Górniczo-Hutniczej w Kra
kowie w sprawie przygotowania opinii przez 
Senat Politechniki Śląskiej dla trzech kandyda
tów, dla których wszczęto postępowanie o nada
nie tytułu doktora honoris causa AGH.
Na wniosek Dziekana Wydziału Inżynierii Ma
teriałow ej, M etalurgii i Transportu, prof. 
Cz. SAJDAKA, Senat w tajnym głosowaniu 
powołał następujących recenzentów do zaopi
niowania wniosków o nadanie tytułu doktora 
honoris causa Akademii Górniczo-Hutniczej:
• prof. Marka HETMAŃCZYKA - na recen

zenta wniosku o nadanie tego tytułu prof. Ga- 
rethowi THOM ASOW I z University o f Ca
lifornia (36 "tak", 1 "nie", 0 "wstrz.),

• prof. Adolfa MACIEJNEGO - na recenzenta 
wniosku o nadanie tego tytułu M aciejowi

GRABSKIEMU z Politechniki Warszawskiej 
(33 "tak", 2 "me", 2 "wstrz."),

• prof. Marka HETM AŃCZYKA - na recen
zenta wniosku o nadanie tego tytułu prof. 
Giennadijowi G. PIWNIAKOW I z Akademii 
G órniczej U krainy (33 "tak", 2 "nie", 
1 "wstrz.").

■ Rozpatrzono dwa wnioski w sprawie mia
nowania na stanowisko profesora zwyczajnego:
• prof. dra hab.inż. Tadeusza BURCZYŃS- 

KIEGO w Katedrze Wytrzymałości Mate
riałów i Metod Komputerowych Mechani
ki (RMT),

• prof. dra hab.inż. Stefana POSTRZEDNI- 
KA w Instytucie Techniki Cieplnej (RIE).

Wnioski zreferowali Dziekani Wydziałów, prof.
W. CHOLEWA i prof. R. WILK.

Pvof. T. Burczyński (49 l, doktorat - 1980 r., habilitacja - 1990 r., tytuł naukowy profesora - 
1993 r.) je s t pracownikiem Uczelni od 1974 r. Głównym kierunkiem prowadzonych przez Niego 
badań są metody komputerowe, ze szczególnym uwzględnieniem metod dotyczących mechaniki 
oraz budowy i eksploatacji maszyn. Zakres jego  zainteresowań badawczych je s t  bardzo szeroki 
i obejmuje zarówno klasyczne działy mechaniki ja k  i najnowsze techniki występujące w kompu
terowych metodach wspomagania badań naukowych oraz prac inżynierskich. Duże znaczenie ma 
szeroko znany w kraju i za granicą Jego dorobek badawczy dotyczący różnych aspektów rozwi
ja n ej metody elementów brzegowych. Szczególnie interesujące i oryginalne są Jego prace doty
czące komputerowej analizy układów działających w warunkach niepewności stochastycznej i roz
mytej oraz metodologii analizy wrażliwości, optymalizacji i identyfikacji.
Jest autorem lub współautorem 125 opublikowanych prac, w tym 59 prac p o  uzyskaniu tytułu 
naukowego profesora. Prace te obejmują 16 książek, skryptów, wydawnictw specjalnych lub ob
szernych rozdziałów w tych publikacjach. Wygłosił liczne referaty (91) na konferencjach i ze
braniach naukowych. Uczestniczył w wielu konferencjach zagranicznych, wygłaszając tam mię
dzy innymi referaty przeglądowe opracowane na prośbę organizatorów. Jest autorem książki M e
toda elementów brzegowych w mechanice (WNT, seria CAD/CAM) oraz autorem lub współau
torem licznych rozdziałów w monograficznych pracach zespołowych dotyczących metod kompu
terowych, wydawanych przez PWN, Springer-Verlag, Elsevier Science Publishers, A tlanta Tech
nology Publications. O oryginalności prowadzonych przez Niego badań św iadczy duża liczba 
cytowań w literaturze światowej.



Wypromował 2 doktorów, je s t promotorem 6 otwartych przewodów doktorskich i opiekunem 2 słu
chaczy studiów doktoranckich. Kierował realizacją prac badawczych, uczestniczył w projektach 
TEMPUS JEP-0045 oraz JEP-7228jako ich koordynator w Politechnice Śląskiej. Wynikiem tych 
projektów były m.in. długoterminowe staże młodych pracowników nauki i doktorantów oraz po 
zyskany przez Uczelnią sprzęt komputerowy.
Prowadzi intensywną współpracą z ośrodkami zagranicznymi. Wygłaszał referaty i wykłady oraz 
prowadził badania naukowe w wielu uczelniach. Uczestniczył w długoterminowym stażu w Poli
técnico di Milano (Włochy) oraz był profesorem wizytującym w Clarkson University i Universi
ty o f  Delaware (USA) oraz w Universität Braunschweig (Niemcy).
Dowodem jego  kompetencji naukowych jes t działalność w zespołach redakcyjnych zagranicznych 
czasopism naukowych oraz członkostwo w licznych stowarzyszeniach i organizacjach naukowych. 
Był członkiem Komitetu Mechaniki PAN (1993-1996) oraz zastępcą Sekretarza Generalnego Pol
skiego Towarzystwa Mechaniki Teoretycznej i Stosowanej. Jest członkiem kilku sekcji różnych 
komitetów PAN. Był wielokrotnie powoływany do sekcji KBN (T07A, T11F).
Uczestniczył w pracach różnych komisji powoływanych na terenie Uczelni i Wydziale Mecha
nicznym Technologicznym oraz aktywnie uczestniczy w pracach związanych z  bieżącą działalno
ścią Wydziału. W latach 1990-1993 był prodziekanem ds. studenckich. W latach 1991-1996 był 
kierownikiem Zakładu Wytrzymałości Materiałów i M etod Komputerowych w Mechanice w Ka
tedrze Mechaniki Technicznej, a od 1997 jest kierownikiem Katedry Wytrzymałości Materiałów  
i Metod Komputerowych Mechaniki.

Prof. S. Postrzednik (52 i, doktorat - 1973 r., habilitacja - 1981 r., tytuł naukowy profesora - 
1994 r.) je s t pracownikiem Uczelni od 1969 r. Jego zainteresowania naukowe dotyczą zagad
nień i problemów naukowo-technicznych z zakresu techniki cieplnej. W szczególności obejmują 
one: badania termodynamicznych procesów wewnętrznych tłokowych silników spalinowych oraz 
racjonalnego wykorzystania napędowych paliw silnikowych - ciekłych i gazowych, z uwzględnie
niem emisji substancji toksycznych, szkodliwego oddziaływania motoryzacji na środowisko, a także 
możliwości proekologicznej eksploatacji samochodów; dynamikę gazów oraz termodynamikę zja
wisk i procesów przepływowych; procesy odgazowania, przetwarzania, uszlachetniania oraz ra
cjonalnego wykorzystania i konwersji energii paliw stałych.
W czasopismach krajowych i zagranicznych opublikował łącznie 169 prac naukowych, w tym 
ok. 70% indywidualnie. Kilka następnych prac złożył do druku. Nieopublikowane prace nauko
we obejmują ponad 45 opracowań. Wydał 35 opinii oraz różnych recenzji naukowych, w tym 
6 recenzji prac doktorskich, 2 recenzje skryptów i 18 ocen projektów badawczych KBN. Wygło
sił ponad 70 referatów na krajowych i zagranicznych konferencjach i sympozjach naukowych 
(m.in. w Niemczech, Portugalii, Włoszech, Hongkongu). Jest autorem dwóch skryptów o cha
rakterze monograficznym i współautorem patentu. Ostatnio opracował następne zgłoszenia pa
tentowe związane z tematyką badawczą silników spalinowych.
Odbył wiele zagranicznych staży naukowych, głównie na uniwersytetach w Niemczech. Wypro
mował 3 doktorów, w trzech otwartych przewodach doktorskich jest promotorem.
Jest członkiem Sekcji Spalania Komitetu Termodynamiki i Spalania PAN, członkiem Polskiego 
Instytutu Spalania w Warszawie oraz członkiem Komisji Energetyki PAN - Oddział Katowice. 
Został ponadto powołany na członka Sekcji Mechaniki Płynów Komitetu Mechaniki PAN.
W 1996 r. został powołany w skład sekcji T-12D KBN - "Spalinowe zespoły napędowe - silniki". 
Od 1994 r. pełni funkcję kierownika Zakładu Silników Spalinowych w Instytucie Techniki Ciepl
nej Pol.Śl.

■ Kolejne dwa wnioski dotyczyły pierwsze
go mianowania na stanowisko profesora nad
zwyczajnego:
• dra hab.inż. Andrzeja RUSINA w Instytu

cie Maszyn i Urządzeń Energetycznych 
(RIE),

• dra hab.inż. Andrzeja MITASA w Kate
drze Metalurgii (RM).

W nioski przedstawili Dziekani Wydziałów, 
prof. R. WILK i prof. Cz. SAJDAK.

Obaj Kandydaci uzyskali wcześniej pozytyw
ną opinię Senackiej Komisji ds. Kadry Nauko
wej, o czym poinformował jej przewodniczą
cy prof. J. CHOJCAN.
W tajnym głosowaniu Senat wyraził zgodę na 
mianowanie na stanowisko profesora zwyczaj
nego obu Kandydatów w iększością głosów 
(prof. T. Burczyński - 35 "tak", 1 "nie", 
1 "wstrz."; prof. S. Postrzednik - 35 "tak", 
1 "nie", 1 "wstrz.").
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9 Dr hab.int A. Rusin (40 l., doktorat z wyróżnieniem - 1987 r., habilitacja z  wyróżnieniem - 

1996 r.) od  1982 r. pracuje w Instytucie M aszyn i Urządzeń Energetycznych Pol. S I  
W pracy naukowej zajmuje się zagadnieniami wytrzymałości, trwałości i eksploatacji maszyn 
i urządzeń energetycznych. W szczególności badania te dotyczą projektowania elementów ma
szyn, monitorowania stanów wytrzymałościowych, sterowania eksploatacją turbin oraz oceną ich 
stanu technicznego. Wyniki uzyskane przy realizacji ww. prac zostały wdrożone w przem yśle ener
getycznym. Jest współautorem jednej monografii wydanej przez WNT, skryptu Politechniki Ślą
skiej, dwóch wydawnictw zwartych wydanych jako  zeszyty Politechniki Śląskiej. Ponadto je s t au
torem 15 i współautorem 45 artykułów opublikowanych w czasopismach naukowych i recenzo
wanych materiałach konferencyjnych, zarówno w kraju ja k  i za granicą. Jest również współau
torem ponad 90 niepublikowanych prac naukowo-badawczych.
Obecnie je s t  opiekunem dwóch młodych pracowników nauki, w tym jednego z otwartym przew o
dem doktorskim. Recenzował jedną pracę doktorską. Jest laureatem kilku nagród Rektora i dwóch 
zespołowych nagród Ministra. Jest członkiem SIM P oraz Komisji Energetyki PAN - Oddział Ka
towice.

Dr hab.int A. Mitas (40 /., doktorat - 1989 r., habilitacja - 1995 r.) je s t pracownikiem Uczelni 
od 1983 r. Początkowo pracował na Wydziale Automatyki, Elektroniki i Informatyki, a od 1992 r. 
na Wydziale Inżynierii Materiałowej, Metalurgii i Transportu.
W dorobku naukowym ma 40 publikacji, w tym 10 po uzyskaniu ostatniego stopnia naukowego. 
Za granicą opublikował 17 prac. Jest współautorem lub autorem 4 skryptów i książki. Jest pro
motorem przewodu doktorskiego prowadzonego na Wydziale Elektrycznym Politechniki Śląskiej. 
Opracował recenzję pracy doktorskiej dla doktoranta z Technische Universität Ilmenau oraz re
cenzję wydawniczą rozprawy habilitacyjnej. Jest pełnomocnikiem Dziekana ds. Kształcenia in
form atycznego na kierunkach Metalurgia oraz Inżynieria Materiałowa.
Współpracuje z uczelniami niemieckimi. Rezultatem tej współpracy było m.in. zaproszenie na 
Uniwersytet w Dortmundzie w charakterze Gastdozenta oraz staże w Polsce dla studentów i dok
torantów z Niemiec, z Uniwersytetu w Dortmundzie oraz z Uniwersytetu Technicznego w Ilm e
nau. Na Wydziale Inżynierii Materiałowej, Metalurgii i Transportu zorganizował i prowadzi Ze
spół Informatyki Użytkowej oraz uruchomił i prowadzi kierunek dyplomowania "Informatyka 
w procesach metalurgicznych ".
Opinia Senackiej Komisji ds. Kadry Naukowej 
w sprawie mianowania dra hab.inż. A. Rusina 
była pozytywna i wniosek ten został zaopinio
wany rów nież pozytyw nie przez Senat 
(35 "tak", 1 "nie", 1 wstrz.").
W sprawie mianowania dra hab.inż. A. Mitasa 
Senacka Komisja ds. Kadry Naukowej wysu
nęła kilka zastrzeżeń formalnych, a wynik gło
sowania członków tej Komisji był remisowy. Po 
dyskusji (prof. R. SOSNOW SKI, prof. 
Cz. SAJDAK, prof. J. DZIUBIŃSKI), w któ- 
rej wyjaśniono zaistniałe wątpliwości, Senat za
opiniował wniosek pozytywnie większością gło
sów (25 "tak", 6 "nie", 6 "wstrz.".).

■ Prorektor ds. Dydaktyki prof. W. ZIE
LIŃSKI zreferował wyniki prac Senackiej 
Komisji ds. Dydaktyki nad opracowaniem 
Z asad system u punktow ego w elastycznym  
systemie studiów.
Prace nad wprowadzeniem systemu punktowe
go w Uczelni prowadzone były od roku. Na nie
których wydziałach podjęto w tym celu prace 
w ramach program u TEM PUS. Równolegle 
prowadzone były prace przez Komisję Prorek
torów ds. Kształcenia w wyższych uczelniach

technicznych. Następnie Konferencja Rektorów 
Polskich Uczelni Technicznych podjęła uchwałę 
w sprawie opracowania jednolitego, wspólne
go systemu punktowego dla uczelni technicz
nych. W październiku ub.r. Komisja Prorekto
rów przyjęła wspólne ustalenia podstawowe, 
które stały się podstawą zawarcia porozumie
nia w sprawie przyjęcia jednolitych dla wyż
szych szkół technicznych zasad systemu punk
towego.
O wynikach prac Senackiej Komisji ds. Dydak
tyki byli inform ow ani na bieżąco dziekani. 
W prow adzenie zasad system u punktow ego 
w Uczelni wymagać będzie zmiany Regulami
nu Studiów oraz - wcześniej - podjęcia prac 
szczegółowych na wydziałach.
W dyskusji nad przedstawioną na piśmie pro
pozycją wypowiadali się: prof. T. RODACKI, 
prof. W. CHOLEW A, dr W. N A W RO CK I, 
dr A. SKRZYWAN-KOSEK, prof. R. WILK, 
prof. J. K AŹM IERCZA K , prof. J. SUW IŃ- 
SKI, dr R. KLISZCZEW ICZ i prof. W. ZIE
LIŃSKI. Dyskutanci wyrazili pozytyw ną opi
nię na temat opracowanych "zasad", zgłaszając 
dwie uwagi redakcyjne i kilka wątpliwości me



rytorycznych. Te ostatnie zostały przez Prorek
tora wyjaśnione, po czym Senat w głosowaniu 
jawnym jednomyślnie podjął uchwałą zatwier
dzającą "Zasady systemu punktowego w ela
stycznym systemie studiów".
Szczegółowo o przyjętych zasadach piszemy 
w rubryce DYDAKTYKA.

■ W sprawach bieżących i wolnych wnio
skach wypowiadali się:
•  Prorektor ds. Organizacji i Rozwoju prof. 
J. CHOJCAN przedstawił aktualności związane 
z zakupem serwera sieciowo-obliczeniowego. 
Przetarg na sprzedaż i zainstalowanie serwera, 
zakończony 26 listopada 1998 r. ogłoszeniem 
wyników, wygrała firma "Softex", która zaofe
rowała serwer SUN Enterprise 6500 za kwotę 
ok. 1 200 000 zł. Do 15 stycznia br. zakończo
no prace obejmujące I etap. Obecnie serwer 
w podstawowej wersji jest już dostępny pod ad
resem sieciowym i po zakończeniu konfigura
cji oprogramowania systemowego, po zainsta
lowaniu programów obliczeniowych (dostęp
nych w ramach licencji akademickiej dla Pol
ski), będzie w całości udostępniony użytkow
nikom. Prorektor przedstawił następnie parame
try techniczne serwera oraz poinform ował
0 spotkaniu w KBN, które poświęcone było fi
nansowaniu przez KBN kosztów utrzymania
1 rozwoju sieci. Prorektor wyraził ubolewanie 
z powodu nieznalezienia się naszej Uczelni 
w grupie ośrodków, które posiadają kompute
ry dużej mocy (KDM), gdyż zapewniałoby to 
otrzymanie z KBN odpowiednich, dodatkowych 
funduszy. W najbliższym czasie - jak zapewnił 
Prorektor - KBN przekaże Uczelni zaliczkowo 
część przyznanych funduszy, co pozwoli na bie
żąco opłacać dzierżawę i utrzymywać Śląską 
Akademicką Sieć Komputerową.
•  Prof. J. SUWIŃSKI pytał, czy prawdą jest, 
że jeden z przetargów w sprawie zakupu ser
wera został unieważniony. Fakt ten został po
twierdzony i wyjaśniony przez Prorektora prof. 
J. Chojcana.
Drugie pytanie Profesora dotyczyło finansowa
nia amortyzacji i utrzymania komputerów du
żej mocy, będących w dyspozycji 5 ośrodków 
naukowych w kraju. Prorektor wyjaśnił, iż 
koszty te pokrywane są centralnie.
•  JM REKTOR, nawiązując do "Porozumie
nia w sprawie wspólnej kontynuacji realizacji 
i wykorzystania infrastruktury ŚASK", "Regu
laminu Rady Założycielskiej ŚASK", "Regu
laminu Rady Użytkowników ŚASK", zapoznał 
Senat z korespondencją prowadzoną w ostat
nich kilku miesiącach między Przewodniczącym

Rady Użytkowników ŚASK i Przewodniczą
cym Rady Założycielskiej ŚASK, Rektorem 
Pol.Śl. i Rektorem  UŚ, Przewodniczącym  
RU ŚASK i upoważnionymi do korzystania 
z dotacji KBN szkołami wyższymi, instytutami 
i zakładami PAN oraz jednostkami badawczo- 
rozwojowymi w woj. katowickim , Rektora 
Pol.Śl. i Przewodniczącego RZ ŚASK.
•  Prorektor ds. Dydaktyki prof. W. ZIELIŃ
SKI omówił planowaną liczbą grupogodzin 
w r.ak. 1998/99 w poszczególnych jednostkach 
organizacyjnych Uczelni. Ogółem w Uczelni 
planowane obciążenie w r.ak. 1998/99 wynosi 
645 284 grupogodzin efektywnych, w tym 
103 022 godzin wykładowych i 261 915 godzin 
laboratoryjnych. Liczba grupogodzin w stosun
ku do roku ubiegłego wzrosła o ok. 5% i - zda
niem Prorektora - wiąże się to ze wzrostem licz
by doktorantów. Nie potwierdził się natomiast 
fakt, że zmniejszenie liczby nadgodzin jest spo
wodowane nadmiernym zwiększeniem liczebnoś
ci grup studenckich.
•  Prorektor ds. Nauki prof. R. SOSNOWSKI 
przypomniał o terminie składania wniosków
0 granty w ramach V ramowego programu eu
ropejskiego (do 15 lutego br.) oraz o terminie 
składania wniosków o nagrody Ministra (do 
4 marca br.)

KROMIKA 
REKTORSKA

■ W dniu 22 stycznia 1999 r. JM Rektor B. PO
CHOPIEŃ uczestniczył w uroczystościach nada
nia tytułu doktora honoris causa Uniwersytetu 
Śląskiego Tadeuszowi Różewiczowi.

■ 22 stycznia br. odbyło się spotkanie w Mo
stostalu Zabrze podsumowujące dotychczasową 
współpracę w ramach zawartego porozumienia. 
Określono kierunki nowych wspólnych badań na
ukowych oraz rozszerzono zakres współpracy dy
daktycznej. W spotkaniu uczestniczyli ze strony 
Politechniki Śląskiej Prorektor W. ZIELIŃSKI 
oraz Dziekani W. CHOLEWA i M. GRYCZ- 
MAŃSKI.

■ Na prośbę Dyrektora Zakładu Rehabilitacji 
Zawodowej Inwalidów w Reptach dra n. med. 
Krystiana OLESZCZYKA w dniach 21.01.
1 28.01. br. odbyły się rozmowy poświęcone
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niepełnosprawnych. Ze strony Politechniki Ślą
skiej w  rozmowach uczestniczyli JM Rektor
B. POCH OPIEŃ , Prorektor W. ZIELIŃSKI 
i Dziekan Wydziału Organizacji i Zarządzania 
J. BENDKOWSKI.

■  W  dniu 26 stycznia br. w Klubie Pracowni
ków Pol.Śl. odbyła się Sesja Naukowa poświę- 
cona pamięci profesora Zbigniewa Gregorowicza, 
z okazji 75 rocznicy urodzin i 50-lecia pracy. 
W sesji uczestniczył JM Rektor B. POCHOPIEŃ.

10

■ Prorektor ds. Nauki Remigiusz SOSNOW 
SKI wziął udział w obradach "okrągłego sto
łu" z kanadyjskimi instytucjami i firmami edu
kacyjnym i. Spotkanie odbyło się w dniu 
26 stycznia 1999 r. w Warszawie z okazji mi
sji rządu Kanady w Polsce. Podsumowania ob
rad dokonał M inister Handlu Zagranicznego 
Kanady Pan Sergio Marchi.

■ W dniu 27 stycznia br. JM Rektor B. PO
CHOPIEŃ i Rektor prof. Heping Xie podpisa
li "Porozumienie o współpracy naukowej po
między Politechniką Śląską a Chińskim Uniwer
sytetem Górnictwa i Technologii" (szerzej o po
rozumieniu w rubryce WSPÓŁPRACA Z ZA
GRANICĄ).

■ W dniach 28-30 stycznia br. odbyło się, 
w obiektach Akademii M arynarki Wojennej 
i Wyższej Szkoły Morskiej w Gdyni, posiedze
nie Konferencji Rektorów Polskich Uczelni 
Technicznych zrzeszającej rektorów: 18 poli
technik, Akademii Górniczo-Hutniczej, Akade
mii Techniczno-Rolniczej w Bydgoszczy, Aka
demii Rolniczo-Technicznej w Olsztynie, Aka
demii Marynarki Wojennej, Wojskowej Akade
mii Technicznej, Wyższej Szkoły Morskiej 
w Gdym i Wyższej Szkoły Morskiej w Szcze
cinie. Rektorzy tych uczelni podpisali "Porozu
mienie o zasadach systemu punktowego w ela
stycznym systemie studiów trzystopniowych" . 
W programie obrad zasadniczą dyskusję prze
widziano wokół spraw poruszonych w wystą
pieniach M inistra Edukacji Narodowej prof. 
M. Handke (nt. aktualnych problemów szkol
nictw a w yższego) i Sekretarza KBN dra 
J. Frąckowiaka (nt. przygotowywanej noweliza
cji ustawy o Komitecie Badań Naukowych). 
JM Rektor B. POCHOPIEŃ swoje wystąpienie 
poświęcił sprawom budżetowym związanym 
z reformą ubezpieczeń społecznych oraz posta
nowieniami ustawy o służbie medycyny pracy 
i problemom z tego wynikającym w odniesie

niu do uczelni, uczestników studiów doktoranc
kich, studentów i kandydatów na I rok studiów. 
Na Jego wniosek przyjęto jednogłośnie "Stano
wisko Konferencji Rektorów Polskich Uczelni 
Technicznych w sprawie skutków finansowych 
badań lekarskich i obowiązkowych ubezpieczeń 
społecznych".
Tekst przyjętego porozumienia oraz stanowisko 
w sprawie skutków finansowych badań lekar
skich i obowiązkowych ubezpieczeń zdrowot
nych przedstawiamy niżej.

POROZUMIENIE 
o zasadach systemu punktowego 

w elastycznym systemie 
studiów trzystopniowych zawarte 

na Konferencji Rektorów 
Polskich Uczelni Technicznych odbytej 

w Akademii Marynarki 
Wojennej w Gdyni 28 stycznia 1999 r.

§1
Kierując się intencją podnoszenia jakości stu
diów oraz poszerzania możliwości wyboru dla 
swych studentów, a także w celu stworzenia im 
warunków do studiowania poza m acierzystą 
uczelnią, polskie uczelnie techniczne, których 
rektorzy zrzeszeni są w Konferencji Rektorów 
Polskich Uczelni Technicznych, postanawiają 
przyjąć jako podstawę wprow adzenia i stoso
wania wspólne zasady system u punktowego 
w elastycznym systemie studiów trzystopnio
wych, zwane dalej Zasadami i określone w za
łączniku do niniejszego Porozumienia.

§ 2
Strony Porozumienia zobow iązują się do sto
sowania Zasad w przypadku wprowadzenia u 
siebie systemu punktowego. Stosowanie syste
mu punktowego nie narusza obowiązujących w 
każdej uczelni zasad i trybu postępowania od
noszącego się do przeniesienia studenta z innej 
uczelni do wyrażania zgody na odbywanie czę
ści studiów poza m acierzystą uczelnią. Zasady 
i tryb, o których mowa wyżej, mogą być uzgod
nione w ramach dwustronnych lub wielostron
nych porozumień zainteresowanych uczelni.

§ 3
Porozum ienie w ym aga dla swej w ażności 
uchwał senatów uczelni - Stron Porozumienia. 
Porozumienie wchodzi w życie w odniesieniu do 
każdej uczelni - Strony Porozumienia w term i
nie wskazanym w uchwale senatu tej uczelni 
zatw ierdzającej Porozum ienie. O podjęciu  
uchwały zawiadamia się pozostałe strony po
rozumienia.



STANOWISKO 
w sprawie skutków finansowych badań 

lekarskich i obowiązkowych ubezpieczeń 
zdrowotnych

Konferencja Rektorów Polskich Uczelni Tech
nicznych zwraca się do Ministra Edukacji Na
rodowej z wnioskiem o uwzględnienie w dota
cji dla uczelni na rok 1999 skutków finanso
wych wynikających z:
- przepisów ustawy z dnia 27 czerwca 

1997 roku o służbie medycyny pracy,
- odprowadzania przez uczelnie składek z ty

tułu obowiązkowego ubezpieczenia zdrowot
nego uczestników studiów doktoranckich po
bierających stypendium.

O zasadach systemu punktowego w elastycz
nym systemie studiów trzystopniowych piszemy 
w rubryce DYDAKTYKA.

STOPNIE NAUKOWE 
I STANOWISKA

■  D ok toraty
Stopień doktora nauk technicznych uzyskali:
• mgr inż. Jarosław BRODNY (ur.

30.03.1964 r. w Skonicy) z Instytutu Mecha
nizacji G órnictw a P ol.Ś l.; temat pracy - 
"Wpływ nośności obudowy chodnikowej na 
ograniczenie zagrożenia tąpaniami z ocio

sów", prom otor - prof. dr hab.inż. Walery 
Szuścik, RG - 12.01.99 r.

• mgr inż. arch. Szymon OPANIA (ur.
09.08.1965 r. w Puławach) z Katedry Projek
towania Architektonicznego i Urbanistyczne
go Pol.Śl.; temat pracy - "Obraz miasta", pro
m otor - dr hab.inż.arch. Janina Klemens 
prof.nzw. w Pol.Śl., RAr - 20.01.99 r.

Stopień doktora nauk chemicznych uzyskała
• mgr Małgorzata DAWID (ur. 12.10.1965 r. 

w Sosnowcu) z Instytutu Chemii i Technolo
gii Organicznej Pol. Śl.; temat pracy - "Ba
dania nad reaktywnością wybranych nadtlen
ków organicznych", promotor dr hab.inż. Ste
fan Baj prof.nzw. w Pol.Śl., RCh - 13.01.99 r.

■ H ab ilitacje
Stopień doktora habilitowanego uzyskał
• dr inż. Jan GÓRSKI (ur. 26.09.1945 r. 

w Łętowni) z Politechniki Rzeszowskiej w za
kresie budowy i eksploatacji maszyn; uchwała 
RIE - 29.06.98 r., zatwierdzenie przez CK 
ds. TNiSN - 21.12.98 r.

■ Stanow isko profesora  zw yczajnego
Minister Edukacji Narodowej mianował na sta
nowisko profesora zwyczajnego w Politechni
ce Śląskiej z dniem 1 stycznia 1999 r. następu
jące osoby:
• prof. dr hab.inż. Michał BODZEK (RIE)
• prof. dr hab.inż. Jan SKŁADZIEŃ (RIE)

Gratulacje

DYDAKTYKA
ZASADY SYSTEMU PUNKTOWEGO W ELASTYCZNYM SYSTEMIE STUDIÓW

Wstęp
W tradycyjnym systemie kształcenia na wyższej uczelni zaliczenie semestru lub roku studiów po
lega na zaliczeniu wszystkich przedmiotów objętych programem zaś uzyskanie określonego ro
dzaju dyplomu wymaga ponadto założenia i obrony pracy dyplomowej. W systemie punktowym, 
student zobowiązany jest do zgromadzenia określonej liczby punktów przypadających na kolejne 
okresy rozliczeniowe (semestry, lata i etapy studiów) oraz złożenia i obrony pracy dyplomowej. 
Podstawową cechą tego systemu jest przyjęcie zasady, zgodnie z którą uzyskanie przez stu
denta punktów związane jest jedynie z faktem zaliczenia przedmiotu, a nie ma nic wspólnego 
z otrzymaną oceną. Oznacza to, że punkty te przyznawane są studentowi jedynie wtedy, gdy 
uzyska ocenę pozytywną z danego przedmiotu, nie ma tu natomiast żadnego znaczenia, jaka 
jest to ocena.
System punktowy polega na przyporządkowaniu każdemu przedmiotowi określonej liczby 
punktów, liczby która odzwierciedla znaczenie przedmiotu i nakład pracy, jaki jest wymaga
ny do zaliczenia roku.
Należy podkreślić, że nakład pracy obejmuje zarówno pracę studenta w czasie zajęć z udziałem na
uczyciela akademickiego, jak też jego pracę własną na uczelni i w domu. Zatem punkty odnoszą się 
do wkładu pracy studenta. Zdobywanie punktów stanowi mechamzm dokumentowania postępów stu
denta, natomiast nie wiąże się z systemem oceniania w ujęciu tradycyjnym, który istnieje niezależnie 
od systemu punktowego i jest miarą w jakim stopniu student opanował określoną wiedzę. 11
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1. Zasady systemu punktowego są wspólne dla wszystkich rodzajów studiów dziennych.
2. System punktowy odpowiada standardowi ECTS (European Credit Transfer System).
3. Liczba punktów przyporządkowanych przedmiotom każdego nominalnego semestru studiów 

wynosi 30.
4. Liczba punktów odzwierciedla znaczenie przedmiotu i nakład pracy studenta wymagany do 

zaliczenia danego przedmiotu. Nakład pracy obejmuje zarówno pracę studenta w  czasie za
jęć zorganizowanych na uczelni oraz jego pracę własną.

5. Punkty śą przyporządkowane wszystkim przedmiotom występującym w programie studiów, 
które podlegają ocenie. Uzyskanie przez studenta punktów związane jest jedynie z faktem za
liczenia przedmiotu i nie ma związku z otrzymaną oceną.

6. Punkty są przyporządkowane w zasadzie całym przedmiotom, a nie poszczególnym formom 
zajęć, takim jak  np. wykłady, ćwiczenia, zajęcia laboratoryjne lub projektowe. Przyporząd
kowanie punktów części przedmiotu dokonywane jest wówczas, gdy przedm iot trwa dłużej 
niż jeden semestr lub stanowi odrębną jednostkę dydaktyczną.

7. Liczba przyporządkowanych punktów przedmiotowi jest liczbą całkowitą.
8. Warunkiem rejestracji na kolejny okres rozliczeniowy (rok akademicki lub semestr roku aka

demickiego) jest uzyskanie wymaganej liczby punktów oraz spełnienie wymagań programo
wych, co oznacza, że w systemie punktowym nie istnieje pojęcie rejestracji warunkowej, a za
stępuje ją  rejestracja ze zmniejszoną, ale określoną dla danego etapu studiów, liczbą punk
tów. Rada Wydziału może wprowadzić "punkty kontrolne" (np. po 4 i 8 semestrach) oceny 
postępów studentów.

9. Rada Wydziału może wyróżnić przedmioty, których studiowanie przez studenta uwarunko
wane jest zaliczeniem odpowiednich przedmiotów poprzedzających.

10. Warunkiem uzyskania dyplomu jest spełnienie wymagań programowych oraz zdobycie licz
by punktów wynikającej z nominalnego czasu trwania studiów (liczbie semestiów pomnożo
nej przez 30).

11. Ocenę średnią z przebiegu studiów wyznacza się jako średnią ważoną określoną wzorem

T ocena*punk ty 
ocena średma=— -------------------

12. Wskazane jest ujednolicenie w mierze punktowej standardów nauczania zawartych w minimach
programowych a zwłaszcza przedmiotów podstawowych.

13. Zaleca się, aby liczba punktów przyporządkowanych przedmiotom podstawowym  i kierun
kowym wynosiła co najmniej 3.

14. Należy określić warunki odbywania części studiów poza macierzystym wydziałem wraz z za
sadami transferu punktów.

Zasady regulaminowe związane z realizacją systemu punktowego
1. System punktowy stanowi podstawę rejestracji studentów.
2. System punktowy powinien być wprowadzany na Wydziale sukcesywnie, począwszy od pierw

szego roku studiów.
3. Decyzje o przyporządkowaniu punktów określonym zajęciom podejmuje Rada Wydziału.
4. Dziekan podaje do wiadomości studentów, przed rozpoczęciem studiów, zalecenia punktowe 

na poszczególnych etapach studiów.
5. Punktów nie przyporządkowuje się egzaminowi dyplomowemu, zajęciom z wychowania fi

zycznego, zajęciom z przysposobienia bibliotecznego, praktykom zawodowym  oraz innym 
przedmiotom nie podlegającym ocenie.

6. Zaleca się, aby zajęciom z języków obcych, przedmiotów humanistycznych, ekonomicznych 
i społecznych przyporządkować nie więcej niż 1 punkt za 1 godzinę zajęć.

7. W systemie punktowym rozmywa się pojęcie semestru lub roku, na którym studiuje dany stu
dent. Istotnym parametrem jest natomiast mierzony liczbą semestrów czas studiów, który upły
nął od ich rozpoczęcia przez studenta.

8. W systemie punktowym traci sens pojęcie rejestracji warunkowej. Zastępuje je  rejestracja ze 
zmniejszoną, ale określoną dla danego etapu studiów, liczbą punktów.

9. Warunkiem rejestracji na kolejny okres rozliczeniowy (rok akademicki lub semestr roku aka
demickiego) jest:

£  punkty



a) uzyskanie odpowiedniej liczby punktów. Zalecane w Uczelni minimum do rejestracji na kolej
ny semestr jest uzyskanie przez studenta sumy punktów odpowiadającej iloczynowi semestrów 
od początku studiów x24 punkty;

b) zaliczenie wszystkich przedmiotów obowiązkowych na danym kierunku studiów występują
cych w planie studiów z opóźnieniem nie większym niż 2 lata.

10. W systemie punktowym nie występuje pojęcie powtarzania roku czy semestru; - powtarzane 
mogą być poszczególne przedmioty.

11. Student, który nie spełnia określonych przez Radę Wydziału warunków rejestracji na kolejny 
okres rozliczeniowy - zostaje skreślony.

12. Dziekan może studentowi udzielić urlopu zdrowotnego, losowego lub okolicznościowego, przy 
czym studentowi pierwszego roku studiów tylko urlopu zdrowotnego. Czas przebywania na 
urlopie nie zmienia dotychczasowej liczby semestrów studiowania.

13. W szczególnych przypadkach Dziekan może udzielić studentowi przebywającemu na urlopie 
zgody na zaliczanie pewnych dodatkowych przedmiotów awansem.

14. Łączny czas studiów nie może być dłuższy o więcej niż 1 rok od czasu nominalnego. W przy
padku udzielenia studentowi urlopu, o którym mowa w punkcie 12, limit czasu studiów przed
łuża się.

15. W przypadku studenta wznawiającego studia, Dziekan wpisuje studenta na semestr wynika
jący z liczby uzyskanych przez niego punktów oraz spełnienia warunków punktu 9-b.

16. Dziekan określa warunki odbywania części studiów poza macierzystym Wydziałem oraz za
sady transferu punktów.

17. W sprawach nie ujętych niniejszymi zasadami regulaminowymi decyzję podejmuje Dziekan.

K O N K U R S  F I A T A
W dniu 27 stycznia br. odby
ło się uroczyste wręczenie dy
plomów laureatom konkursu 
Fiata. Była to już druga edy
cja konkursu w naszej Uczel
ni. Podobnie jak w ubiegłym 
roku stypendia zostały ufun
dowane przez przedsiębior
stwa skupione w koncernie 
Fiat: Fiat Auto-Poland - Biel
sko-Biała, Teksid Poland Biel
sko-Biała, M agneti-M arelli- 
Sosnowiec.
Laureatami zostali następują
cy absolwenci Politechniki 
Śląskiej:
• Za najlepsze prace doktorskie
dr inż. Wojciech SITEK - Wydział Mech. Tech
nologiczny
dr inż. Paweł KARASIŃSKI - Wydział Mat.Fi-
zyczny
• Za prace magisterskie
mgr inż. Arkadiusz BOCZKOWSKI - Wydział 
Mech.Technologiczny
mgr inż. K rzysztof ANDRUSZKIEW ICZ - 
Wydz. Mech.Technologiczny 
mgr inż. Adam CZOPEK - Wydział Automa
tyki, Elektroniki i Informatyki 
mgr inż. Marek SZCZEPAŃSKI - Wydział Au
tomatyki, Elektroniki i Informatyki 
W spotkaniu uczestniczyła delegacja z Centrum 
Badawczego Fiata w osobach: ing. Luciano

PERA - wiceprezes odpowiedzialny za promo
cję badań, dr Carlo Vittorio FOLONARI - wi-

ceprezes ds. Technologii i Laboratoriów Cen
tro Ricerche Fiat.
Ponadto w spotkaniu uczestniczył prof. Antoni 
SZUM ANOW SKI (sekretarz konsorcjum) 
z Politechniki Warszawskiej oraz przedstawicie
le sponsorujących przedsiębiorstw.
W uroczystości uczestniczyli również laureaci 
z Filii Politechniki Łódzkiej w Bielsku-Białej, 
których prace (2 doktorskie i 2 magisterskie) 
zostały zgłoszone do tego samego konkursu. 
Wręczenie dyplomów odbyło się w obecności 
Dziekanów Wydziałów oraz promotorów prac. 
Niezależnie od otrzymanych dyplomów laure
aci odebrali w Kasie Kwestury równowartość 
3 min lirów, co stanowi kwotę: 6.500 zł (praca 
doktorska) i równowartość 2 min lirów, co sta
nowi kwotę: 4.300 zł (praca magisterska).
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W styczniu 1999 roku ukazały się następujące 
akty normatywne Rektora Politechniki Śląskiej:

■  Z arząd zen ia
• Nr 6/98/99 z dnia 6 stycznia w sprawie po

wołania na rok 1999 Uczelnianej Komisji 
ds. Studenckich Praktyk i Obozów Naukowo- 
Badawczych

• N r 7/98/99 z dnia 28 stycznia w sprawie po
wołania Komisji sprawdzającej znajomość ję 
zyka obcego

• Nr 8/98/99 z dnia 28 stycznia w sprawie opłat 
za egzaminy sprawdzające znajomość języka 
obcego

■  P ism a ok óln e
• Nr 11/98/99 z dnia 26 stycznia w sprawie Or

dynacji wyborczej organów kolegialnych i 
jednoosobowych Uczelni oraz podziału na 
okręgi wyborcze

• Nr 12/98/99 z dnia 27 stycznia w sprawie za
sad systemu punktowego w elastycznym sys
temie studiów

• N r 13/98/99 z dnia 27 stycznia w sprawie 
wprowadzenia Statutu Politechniki Śląskiej

WSPÓŁPRACA 
Z ZAC/RANICĄ

■ Porozumienie z Chińskim Uniwersytetem 
Górnictwa i Technologii

W dniu 27 stycznia 1999 roku podpisano w Gli
wicach Porozumienie o Współpracy Naukowo- 
Technicznej pom iędzy P olitechniką Śląską 
i Chińskim Uniwersytetem Górnictwa i Techno
logii. Ze strony naszej Uczelni umowę podpi
sał JM R ektor Politechniki Śląskiej prof. Bo
lesław Pochopień, natomiast stronę chińską re
prezentował Rektor tamtejszej uczelni prof. He- 
ping Xie.
W ram ach podpisanego porozum ienia obie 
Strony ustaliły następujące formy współpracy:
- udział we wspólnych pracach badawczych,
- wymianę pracowników naukowych w celu pro

wadzenia wykładów, konsultacji, badań, etc.,
- wymianę pracowników i studentów w celach 

szkoleniowych,
- wymianę publikacji i informacji naukowej.

Podpisane porozumienie ma charakter ramowy,

natomiast przewiduje się, że szczegóły dotyczą
ce obszarów współpracy zostaną ustalone w ter
minie późniejszym i będą regulowane odpo
wiednimi aneksami do umowy.
Porozumienie zostało zawarte na okres 5 lat 
z możliwością przedłużenia na kolejne lata.

■ W y j a z d y ,  p r z y j a z d y
W styczniu 1999 r. zarejestrowano 31 wyjaz
dów zagranicznych. N a liście są następujące 
kraje: Wielka Brytania (8 osób), N iemcy (7), 
Francja (4), Belgia (3), Czechy (3), Rosja (3), 
USA (2), Izrael (1). Cele wyjazdów: staże - 11, 
konsultacje - 10, konferencje - 7, wymiana -1 , 
inne powody - 2.
Do Uczelni przybyło w tym okresie 8 osób z czte
rech krajów: Danii (3), Chin (2), W łoch (2) 
i Ukrainy (1).

TEMPUS 1998/99
Komisja Europejska w Brukseli zaakceptowa
ła wnioski złożone w styczniu ub. roku w ra
mach programu TEM PUS II bis. Politechnika 
Śląska złożyła łącznie 7 wniosków związanych 
z usprawnieniem systemu zarządzania Uczelnią 
na różnych szczeblach. W porównaniu z inny
mi uczelniami uplasowaliśmy się w czołówce 
uczelni technicznych na równi z Politechniką 
Warszawską i Politechniką Wrocławską. 
Komisja Europejska przyznała środki na finan
sowanie trzech następujących projektów:

J E P  1 3 2 2 2 -9 8  - "Création o f the Centre o f 
European Programmes at Polish Uniwersities 
EPICENTRE", którego celem jest utworzenie 
centrum różnych programów europejskich. 
Koordynatorem projektu jest Politechnika Ślą
ska. Funkcję kontraktora pełni dr inż. Jerzy 
M OŚCIŃSKI - pełnom ocnik Rektora ds. Pro
gramów Międzynarodowych.



JE P  13186-98  - "EDI-UNI - Elektronie Do- 
cument Interchange", którego celem jest stwo
rzenie sprawnego obiegu dokumentów na bazie 
systemu elektronicznego. Koordynatorem pro
jektu jest Uniwersytet M. Kopernika w Toru
niu. Koordynatorem z ramienia Politechniki 
Śląskiej jest mgr inż. Ewa MIANOWSKA. 
JE P  13444-98  - "Upgrading Faculty Admi- 
nistration and Management at Polish Chemistry 
Faculties", którego celem jest usprawnienie za
rządzania na szczeblu dziekanatów wybranych 
uczelni technicznych w Polsce. Koordynatorem 
projektu jest Uniwersytet A. Mickiewicza w Po
znaniu. Koordynatorem lokalnym z Politechni
ki Śląskiej jest prof. dr hab.inż. R. MAZUR
KIEWICZ.
Wszystkie projekty przyznane zostały na okres 
dwóch lat i realizacja ich rozpoczęła się od 
15.12.1998 roku.

1 m
■ W dniu 5 stycznia br. odbyło się w Kamie
niu (k/Rybnika) spotkanie noworoczne zorga
nizowane przez Zarząd M iasta Rybnika. 
W spotkaniu - z ramienia Uczelni - uczestniczy
li Prorektor ds. Dydaktyki prof. W. Zieliński 
i Dyrektor CKI doc. Sz. Wyra. W czasie spo
tkania omówiono m.in. formy współpracy po
między CKł a Urzędem Miasta w roku 1999.

■ Ukończono prace remontowe i moderniza
cyjne DS "Jedynaczek". Zwiększono liczbę 
miejsc zakwaterowania studentów z 66 do 90. 
Poprawie uległy funkcja i standard obiektu.
■ W związku z perspektywą uruchomienia 
w Centrum Kształcenia Inżynierów od nowego

roku akademickiego 1999/2000 specjalności 
Wydziału RIE - "Energetyka komunalna", pod
jęto intensywne prace organizacyjne związane 
z przygotowaniem dokumentacji adaptacji po
mieszczeń i zagospodarowania terenu przy ul. 
Rudzkiej w Rybniku. Prace prowadzi do tego 
celu powołany zespół roboczy pracowników 
CKI, którzy współdziałają z inż. Michałem 
Śmigielskim - pełnomocnikiem do ww. spraw 
ustalonym przez Dyrektora Elektrowni "Ryb
nik" - mgra inż. Tadeusza Sopickiego. Na spo
tkaniu w dniu 11.01.1999 r. z udziałem 
JM Rektora i Prorektora ds. Dydaktyki - Dy
rektor CKI oraz M. Śmigielski przedstawili kie
runki i zakres prowadzonych prac. Uzyskano 
akceptację odnośnie do podjętych działań.

■ Decyzją JM Rektora z dnia 19.01.1999 r. 
skład Rady Centrum Kształcenia Inżynierów 
został poszerzony o następujące osoby: Adam 
Fudali - Prezydent Miasta Rybnik, mgr inż. Ta
deusz Sopicki - Dyrektor Naczelny Elektrowni 
"Rybnik", dr hab.inż. Ryszard Wilk prof.nzw. 
w Pol.Śl. - Dziekan Wydziału RIE.

■ W dniu 28 stycznia br. podpisano porozu
mienie o współpracy pomiędzy CKI a Zarzą
dem Miasta Rydułtowy. Z ramienia Centrum 
Kształcenia Inżynierów porozumienie podpisał 
Dyrektor CKI - doc. dr inż. Szczepan Wyra, 
z ramienia Zarządu Miasta - Burmistrz mgr inż. 
Alfred Sikora i Wiceburmistrz mgr inż. Paweł 
Cieślik. Na podstawie tego porozumienia prze
widuje się wspólne organizowanie praktyk stu
denckich, prowadzenie tematów prac dyplomo
wych istotnych dla miasta oraz opracowywa
nie na rzecz miasta opinii, ekspertyz i prac na
ukowo-badawczych.

H ARM ONOGRAM  W Y B O R O W
organów kolegialnych i jednoosobowych Uczelni

Senat na posiedzeniu w dniu 25 stycznia 1999 r. podjął uchwały (nr XXV/151/98/99, nrXXV/152/98/99, 
nr XXV/153/98/99) w sprawie ordynacji wyborczej organów kolegialnych i jednoosobowych Uczelni 
oraz podziału na okręgi wyborcze. Zasady przeprowadzenia wyborów, w porównaniu do poprzedniej 
kadencji, nie ulegają zmianie. Organami wyborczymi Uczelni są: Uczelniane Kolegium Elektorów, 
Wydziałowe Kolegia Elektorów i Pozawydziałowe Kolegium Elektorów. Wyboru Rektora i Prorekto
rów dokonana Uczelniane Kolegium Elektorów liczące w sumie 188 elektorów, w tym: 94 z grupy 
profesorów i doktorów habilitowanych, 48 z grupy pozostałych nauczycieli akademickich, 9 z grupy 
pracowników nie będących nauczycielami akademickimi i 37 elektorów spośród studentów.
Wybory powinny zostać przeprowadzone zgodnie z następującym harmonogramem:
a) powołanie Pozawydziałowej i Wydziałowych Komisji Wyborczych w terminie do 26 lutego,
b) określenie zasad wyboru przedstawicieli studentów do Uczelnianego Kolegium Elektorów w ter

minie do 26 lutego,
c) przekazanie składu Wydziałowych Komisji Wyborczych do Uczelnianej Komisji Wyborczej 

w terminie do 5 marca, 1 5
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e)

f)

O

j)

d) wybory elektorów do Uczelnianego Kolegium Elektorów - utworzenie Uczelnianego Kolegium 
Elektorów w terminie do 26 marca,
wybory elektorów do Wydziałowego Kolegium Elektorów - utworzenie W ydziałowego Kole
gium Elektorów w terminie do 23 kwietnia,
wybory przedstawicieli do Rad Wydziałów w terminie do 23 kwietnia,

g) wybory przedstawicieli do Senatu nauczycieli akademickich nie będących profesorami i dok
torami habilitowanymi oraz pracowników nie będących nauczycielami akademickimi - w ter
minie do 23 kwietnia,

h) przekazanie protokołów do Uczelnianej Komisji Wyborczej w terminie do 30 kwietnia, 
zgłaszanie przez elektorów Uczelnianego Kolegium Elektorów kandydatów na Rektora w okresie 
od 12 dol6 kwietnia,
sporządzenie przez Uczelnianą Komisję Wyborczą listy kandydatów na Rektora i podanie jej 
do wiadomości pracowników Uczelni w terminie do 23 kwietnia, 

k) zorganizowanie otwartego zebrania z kandydatami na Rektora i z Elektorami w  dniu 13 maja,
1) posiedzenie Uczelnianego Kolegium Elektorów - wybór Rektora Elekta w dniu 20 maja, 
ł) przedstawienie przez Rektora Elekta kandydatów na Prorektorów w terminie do 22 maja, 
m) posiedzenie Uczelnianego Kolegium Elektorów - wybór Prorektorów w dniu 27 maja, 
n) zgłaszanie przez Elektorów Wydziałowych Kolegiów Elektorów kandydatów na Dziekanów 

w okresie od 17 do 24 maja,
o) sporządzenie i ogłoszenie przez Wydziałowe Komisje Wyborcze list kandydatów na Dzieka

nów w terminie do 26 maja, 
p) zorganizowanie otwartych spotkań z kandydatami na Dziekanów i z elektorami w terminie do 

2 czerwca,
r) posiedzenia Wydziałowych Kolegiów Elektorów - wybór Dziekanów Elektów w terminie do 

9 czerwca,
s) przedstaw ienie przez Dziekanów Elektów kandydatów  na Prodziekanów  w term inie do 

12 czerwca,
t) posiedzenia W ydziałowych K olegiów  Elektorów  - w ybór Prodziekanów  w term inie do 

18 czerwca,
u) wybory przedstawicieli do Senatu spośród profesorów i doktorów habilitowanych w terminie 

do 18 czerwca,
w) przekazanie protokołów z posiedzeń W ydziałowych Kolegiów Elektorów  w term inie do 

25 czerwca.

P O D Z IA Ł  N A  O K R Ę G I W Y B O R C Z E  
i p rzy d z ia ł m an d atów  w  gru p ie  n au czycie li ak a d em ick ich
Przy wyborze przedstawicieli nauczycieli akademickich do Uczelnianego Kolegium Elektorów obo
wiązuje następujący przydział mandatów na poszczególne okręgi wyborcze:

Lp. Okręg wyborczy
prof.+dr hab. 
bierne prawo 

wyborcze

prof. + dr hab. 
liczba 

mandatów

inni NA 
bierne prawo 

wyborcze

inni NA 
liczba 

mandatów
1 RAr 11 4 110 3
2 RAu 28 10 236 6
3 RB 19 7 131 4
4 RCh 27 9 99 3
5 RE 26 9 101 3
6 RG 30 10 134 4
7 RIE 29 10 160 4
8 RMF 20 7 132 4
9 RMT 23 8 158 4
10 RM 37 13 151 4
11 ROZ 19 7 133 4
12 OGI 23 1
13 OS 21 1
14 CPKZ+RDDB+SP

NJO 9+3+95 3

OGÓŁEM 269 94 1696 48



P O D Z IA Ł  N A  O K R Ę G I W Y B O R C Z E
i p rzy d z ia ł m an d atów  do P o za w y d zia ło w eg o  K o leg iu m  E lek to ró w  dla  
p racow n ik ów  nie będących  n au czycielam i akad em ick im i
Grupa pracowników nie będących nauczycielami akademickimi dokonuje wyboru 54 przedstawi
cieli do Pozawydziałowego Kolegium Elektorów. Podział na okręgi wyborcze i przydział manda
tów do Pozawydziałowego Kolegium Elektorów w tej grupie pracowników jest następujący:

Lp. Okręg wyborczy bierne prawo 
wyborcze

liczba
mandatów

wybory prowadzi

1 RAr 22 1 RAr
2 RAu 87 3 RAu
3 RB 71 2 RB
4 RCh 108 3 RCh
5 RE 71 2 RE
6 RG 88 3 RG
7 RIE 114 4 RIE
8 RMF 28 1 RMF
9 RMT 64 2 RMT
10 RM 68 2 RM
11 ROZ 50 2 ROZ
12 OGI 4 1

Pozawydziałowa 
Komisja Wyborcza

13 OS 39 2
14 RDDB 6 1
15 SPNJO 5 1
16 ADC 559 16
17 ADC Katowice 43 2
18 Rybnik CKI 44 2
19 Zakład Graficzny 30 1
20 Centrum Komputerowe 26 1
21 Biblioteka Główna +CPKZ 68 2

OGOŁEM 1595 54

Do Uczelnianego Kolegium Elektorów z grupy pracowników nie będących nauczycielami akade
mickimi Pozawydziałowe Kolegium Elektorów wybiera 9 osób.

O DZIAŁALNOŚCI BIBLIOTEKI GŁÓWNEJ
Biblioteka Główna Politechniki Śląskiej w Gli
wicach wraz z dwiema filiami w Katowicach 
i Rybniku jest - zgodnie z art. 65 p.l i 2 "Usta
wy o szkolnictwie wyższym" z dnia 2 września 
1990 r. a także Statutem Uczelni z 7.10.1991 r. - 
jednostką ogólnouczelnianą o zadaniach nauko
wych, dydaktycznych i usługowych: stanowi pod
stawę jednolitego systemu biblioteczno-informa- 
cyjnego Uczelni, jest ogniwem ogólnokrajowej sie
ci dokumentacji i informacji naukowej oraz ogól
nokrajowej sieci bibliotecznej. Pełni także funk
cję ogólnodostępnej biblioteki naukowej. 
Księgozbiór Biblioteki Głównej wraz z filiami 
- po wycofaniu w 1998 r. części zbiorów spe
cjalnych, tj. dawnych i zniszczonych opisów 
patentowych z byłych krajów demokracji ludo
wej: Bułgarii, CSRS, NRD i ZSRR; w ilości 
ogółem 344 192 jednostek inwentarzowych - li
czy obecnie 532 279 woluminów i jednostek in

wentarzowych (w tym: 277 302 wol. książek, 
84.595 wol. czasopism i 170 382 jednostek in
wentarzowych zbiorów specjalnych, głównie 
opisów patentowych, norm i katalogów firmo
wych) literatury naukowo-technicznej z nastę
pujących dziedzin wiedzy: automatyka, archi
tektura, budownictwo, chemia, ekonomia, elektro
technika, elektronika, energetyka, fizyka, górnic
two i geologia, informatyka, inżynieria mate
riałowa, inżynieria środowiska, matematyka, 
mechanika, metalurgia, transport, zarządzanie. 
Oprócz Biblioteki Głównej w Politechnice Ślą
skiej funkcjonująjeszcze 64 biblioteki zakłado
we przy instytutach, katedrach i studiach mię
dzywydziałowych, z księgozbiorem liczącym 
259 908 woluminów i jednostek inwentarzo
wych. Tworzą one wraz z Biblioteką Główną 
oraz jej filiami system biblioteczno-mformacyj- 
ny Uczelni, którego księgozbiór liczy ogółem 1 7
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792 187 woluminów i jednostek inwentarzo
wych książek, czasopism oraz zbiorów specjal
nych. Jest to więc największy na Górnym Ślą
sku księgozbiór naukowo-techniczny, z które
go mogą korzystać wszyscy zainteresowani bez 
ograniczeń.
Od 1994 roku Biblioteka Główna Politechniki 
Śląskiej rozpoczęła kompleksową automatyza
cję swojej działalności. Obecnie funkcjonuje tu 
polski, zautomatyzowany system biblioteczny 
"PROLIB" opracowany przez firmę Max Elek
tronik z Zielonej Góry. Oprogramowanie tego 
systemu napisane jest w języku IV generacji 
Progress, w architekturze "klient-serwer". Sys
tem pracuje w sieci UNIX na 50 stanowiskach 
i jest widoczny w Internecie (adres telnetowy: 
libps.bibgl.polsl.gliwice.pl). Umożliwia on czy
telnikom przeszukiwanie katalogu oraz kompu
terowe zamawianie i wypożyczanie książek. 
System PROLIB zakupiły też i wdrażają pra
wie wszystkie biblioteki uczelniane Katowic 
oraz największa w województwie śląskim i naj
nowocześniejsza biblioteka naukowa, którąjest 
Biblioteka Śląska. Umożliwi to stworzenie w 
przyszłości wspólnej, rozproszonej bazy danych 
o znajdujących się w tym regionie zbiorach bi
bliotecznych z zakresu nauk humanistycznych, 
ekonomicznych, medycznych, matematyczno- 
przyrodniczych. Baza ta, widoczna w Interne
cie, znacznie ułatwi i przyspieszy czytelnikom 
poszukiwania potrzebnej literatury oraz uzyski
wanie niezbędnych informacji poprzez sieci 
komputerowe.
PROLIB ma budowę modułową. Biblioteka 
Główna zakupiła obecnie i wdraża 5 podsta
wowych modułów:
• Gromadzenie wydawnictw zwartych i cią

głych
• Katalogowanie wydawnictw zwartych i cią

głych
• W yszukiw anie w bibliotecznym  katalogu 

komputerowym, czyli OPAC
• Wypożyczanie
• Administrator
Zautomatyzowany katalog Biblioteki Głównej 
rejestruje w tej chwili ponad 100 tys. woluminów 
książek, co stanowi około 1/4 zbioru wszystkich 
wydawnictw zwartych, znajdujących się w całym 
systemie biblioteczno-informacyjnym Politechni
ki Śląskiej. Zawiera opisy bibliograficzne ca
łego księgozbioru dydaktycznego, wieloegzem- 
plarzowego dla studentów oraz - od stycznia 
1999 roku - wszystkich bieżących nabytków 
wydawnictw zwartych wpływających do Biblio
teki Głównej, a także książek zagranicznych 
kupowanych przez biblioteki zakładowe naszej

Uczelni. W systemie PROLIB zarejestrowani są 
również wszyscy czytelnicy Biblioteki Głównej 
w Gliwicach (17 317 osób), którzy m ogą prze
glądać katalog komputerowy i zamawiać po
trzebne im książki na 15 dostępnych dla nich 
terminalach, jak  również poprzez sieć Internet, 
z tym że jednocześnie może obecnie korzystać 
z bazy 50 użytkowników. W najbliższej przy
szłości dostęp zostanie znacznie zwiększony.
Ze zbiorów Biblioteki Głównej m ogą korzystać 
na miejscu w  czytelniach oraz w Oddziale In
formacji Naukowej wszyscy zainteresowani, po 
przedłożeniu dokumentu tożsamości, natomiast 
prawo do wypożyczania książek na zewnątrz 
przysługuje czytelnikom zarejestrowanym w Wy
pożyczalni i posiadającym ważną kartę biblio
teczną. Kartę biblioteczną m ogą otrzymać: stu
denci i pracownicy Politechniki Śląskiej, studen
ci innych szkół wyższych województwa śląskie
go - na mocy zawartego międzybibliotecznego 
porozumienia, a także pozostali pracownicy 
nauki i przemysłu tegoż województwa. Osoby 
spoza województwa śląskiego m ają dostęp do 
księgozbioru Biblioteki Głównej poprzez wypo
życzenia międzybiblioteczne.
Jeśli chodzi o wyposażenie w sprzęt komputero
wy, to obecnie Biblioteka posiada 2 nowocze
sne serwery: HP-9000 firmy Hewlett Packard, 
jako serwer bazy danych oraz HP Net Serwer 
E40, jako serwer i router sieci komputerowej Bi
blioteki Głównej, ponadto: 50 komputerów, w tym 
22 - z procesorem Intel Pentium 100 MHz, a 
28 - IBM z procesorem Intel 486 DX lub 386 Dx 
oraz 13 drukarek komputerowych, z tego 3 - la
serowe, 2 - atramentowe i 8 igłowych. W Biblio
tece Głównej pracują także 3 automatyczne kse
rografy.
Wszelkich informacji dotyczących poszukiwa
nia i korzystania z potrzebnej literatury zarów
no w formie tradycyjnej, drukowanej jak  też na 
nośnikach komputerowych udziela Oddział In
formacji Naukowej. Tam czytelnicy m ogą ko
rzystać z krajowych oraz zagranicznych baz da
nych prenumerowanych na bieżąco na dyskiet
kach i dyskach optycznych CD-ROM, a także 
udostępnianych w systemie sieciowym. Są to 
niżej wymienione bazy krajowe i zagraniczne.

Bazy krajowe
1. Dorobek - baza w łasna, re jestru jąca od 

1988 roku na bieżąco wszystkie publikacje 
i prace nie publikow ane wykonane przez 
pracowników Politechniki Śląskiej (publika
cje z lat wcześniejszych, tj. od 1945 r. do 
1981 r. są wymienione w 7 tomach w ydaw
nictwa książkowego pt. "Bibliografia publi



2 .

1.

4.

5.

6 .

kacji pracowników Politechniki Śląskiej" 
a z lat 1982-1987 - są zarejestrowane w kar
totece Oddziału Informacji Naukowej); 
SYMPO - zawiera informacje o materiałach 
konferencyjnych dostępnych w 60 polskich 
bibliotekach naukowych.

Bazy zagraniczne 
COMPENDEX - zawiera przegląd litera
tury światowej z zakresu różnych dziedzin 
techniki od roku 1988;
CURRENT CONTENTS (Engineering, 
Computing and Technology - rejestruje pi
śmiennictwo światowe obejmujące dyscypli
ny związane z inżynierią i techniką od roku 
1995;
CURRENT CONTENTS (Physical, Che
mical and Earth Sciences - wykazuje literatu
rę światową z zakresu fizyki, chemii i nauk
0 ziemi od roku 1995;
ENVIRONMENT ABSTRACTS - wyka
zuje publikacje na temat wpływu człowieka
1 techniki na środowisko od roku 1995;
ICONDA - rejestruje piśmiennictwo dotyczą
ce budownictwa i architektury od roku 1976;
INSPEC - wykazuje światową literaturę z za
kresu automatyki, elektroniki, elektrotechniki, 
fizyki i informatyki od roku 1989 do 1998. Od 
roku 1998 nasza Uczelnia wykupiła licencję 
na dostęp do tej bazy w systemie sieciowym 
poprzez serwer znajdujący się w Interdyscy
plinarnym Centrum Modelowania Matema
tycznego i Komputerowego (w skrócie ICM) 
na Uniwersytecie Warszawskim. Dostęp sie
ciowy umożliwia korzystanie z bazy INSPEC 
zarówno za pośrednictwem  komputerów 
znajdujących się w Bibliotece Głównej, jak 
też w poszczególnych jednostkach Uczelni - 
po założeniu w ICM konta pod adresem: 
http://zatoka.icm.edu.pl/ovidweb7/warunki.html; 
METADEX COLLECTION - zawiera 
przegląd literatury światowej dotyczącej me
talurgii, metaloznawstwa i inżynierii mate
riałowej od roku 1990; 

MICROCOMPUTER ABSTRACTS - re
jestruje piśmiennictwo dotyczące zastosowa
nia komputerów w przemyśle, nauce i biz
nesie od roku 1989 do 1998;

BOSTON Spa CONFERENCES - infor
muje o znajdujących się w British Library 
materiałach z konferencji, sympozjów i zjaz
dów;

10.ISTP - INDEX SCIENTIFIC and TECH
NICAL PROCEEDINGS - zawiera spisy

7.

9.

treści materiałów konferencyjnych z zakre
su nauk podstawowych, technicznych i sto
sowanych z ostatnich 5 lat, tj. od 1993r. do 
1997 r.;

11 BEILSTEIN Information - zawiera wiado
mości o 7 331 140 związkach organicznych 
i metodach ich wyszukiwania. Baza ta jest 
dostępna sieciowo z 5 stanowisk, w tym 
4 znajdują się na Wydziale Chemicznym 
(z tego 3 - w Katedrze Technologii Węgla 
i Ropy Naftowej, a 1 - w Instytucie Chemii 
i Technologii Organicznej) oraz 1 stanowisko 
dostępu jest w Czytelni Czasopism Abstrak- 
towych Biblioteki Głównej.

W roku 1997 Biblioteka Główna rozpoczęła 
sporządzanie zestawień bibliograficznych na 
podstawie przeszukiwania obu serii bazy CUR- 
RENT CONTENTS dla zainteresowanych pra
cowników dwóch - początkowo - Wydziałów 
Uczelni: Chemicznego i Matematyczno-Fizycz
nego. W następnym, 1998 roku, dołączono do 
przeszukiw ań bazę METADEX COLLEC- 
TION i rozszerzono te usługi na wszystkie wy
działy Uczelni.

Informacja o działalności usługowej Biblioteki 
Głównej znajduje się w sieci Internet na stronach 
WWW pod adresem: http://www.polsl.ghwice.pF 
alma.mater/pozostale/bibgl.html lub: http://www. 
polsl.gliwice.pl -> Inne jednostki -^Biblioteka 
Główna

Poszczególne agendy Biblioteki Głównej Po
litechniki Śląskiej są czynne dla czytelników 
w następujących godzinach:

1) Czytelnie książek i czasopism oraz Oddział 
Informacji Naukowej
- codzienne od poniedziałku do piątku 

w godz. 8.00 - 19.00
- w sobotę od 9.00 - 13.00

2) Czytelnia Zbiorów Specjalnych oraz Wypo
życzalnia:
- w pomedziałek i środę od 8.00 -15.00
- we wtorek, czwartek i piątek od 8.00 - 

19.00

3) pozostałe oddziały i sekcje bibliotek
- od poniedziałku do piątku w godz. 

8.00-15.00

Zapraszamy wszystkich zainteresowanych pra
cowników oraz studentów Uczelni do korzysta
nia z księgozbioru i usług Biblioteki Głównej 
Politechniki Śląskiej.

mgr Halina Baluka 
Dyrektor Biblioteki Głównej 1 9
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RHIIECHNIKA W INTERNECIE
Na podstawie danych statystycznych z grudnia 
1998 r., które przygotowała p.Justyna Dziuma 
z Centrum Komputerowego Pol.Śl., wynika że 
Serwis Informacyjny Politechniki Śląskiej miał 
następujące liczby "odwiedzin":
• Średnia dzienna liczba wizyt: 6574
• Liczba trafień serwisu: 202 111
• L iczba zadań dostępu do stron serwisu: 

100 863
• Liczba komputerów, z których odwiedzano 

strony: 6515
Kraje (w kolejności nasilenia ruchu): Niemcy, 
Tajwan, Kanada, Francja, USA, Szwecja, Au
stralia, Anglia, Włochy, Holandia, Szwajcaria, 
Hiszpania, Austria, Węgry, Czechy, Dania, Ja
ponia, Ukraina, M alezja, Portugalia, Belgia, 
Finlandia, Słowenia, Izrael, Nowa Zelandia, 
Norwegia, Rosja, Singapur, Korea Południowa, 
Irlandia, Zjednoczone Emiraty Arabskie, Mek
syk, Brazylia, Chile, Rumunia, RPA, Grecja, 
Łotwa, Islandia, Litwa, Mołdawia, Arabia Sau
dyjska, Estonia, Jemen, Indonezja, Malta, Chor
wacja, Luxemburg.
A oto ranking stron:

1. Główna strona Politechniki: 76 559
2. Inne jednostki (pozawydziałowe, między

wydziałowe, ogólnouczelniane): 2217
3. Wydziały: 2118
4. Telefony: 1761
5. Życie studenckie: 1452
6. Fotografie: 1448
7. Nowości: 1366
8. Biblioteka Główna: 1328
9. Z Życia Politechniki Śląskiej: 1089

10. Naukowcy: 1057
Drogą dedukcji można określić, że główna stro
na Politechniki w Internecie była odwiedzana 
w ubiegłym roku ok. 800 000 razy.

SPOTKANIA NOWOROCZNE
■ Stowarzyszenie Elektryków Polskich
Tradycyjnym spotkaniem noworocznym, które 
odbyło się 13 stycznia br. w Klubie "Hutnik" 
w Gliwicach, Oddział Gliwicki Stowarzyszenia 
Elektryków Polskich zakończył obchody jubi
leuszu 45. lecia działalności. Podczas spotka
nia, w którym uczestniczyło ponad 100 osób, 
w tym prawie 30 pracowników Politechniki Ślą
skiej, wręczono dyplomy laureatom XXX edy
cji "Konkursu na najlepszą pracę dyplomową 
z elektryki", wykonaną w Politechnice Śląskiej 
w 1998 roku. Dyplom y w ręczył P rorektor 
ds. Organizacji i Rozwoju prof. Jan Chojcan,

Laureaci i organizatorzy "Konkursu na najlepszą 
pracę dyplomową z elektryki" w 1998 r.

W części artystycznej spotkania wystąpił gli
wicki zespół dziecięcy "Gwar".
■ Polskie Towarzystwo Elektrotechniki 

Teoretycznej i Stosowanej
W dniu 20 stycznia br. w Klubie Pracowników 
Politechniki Śląskiej odbyło się tradycyjne No
woroczne Zebranie członków Polskiego Towa
rzystwa Elektrotechniki Teoretycznej i Stoso
wanej. W zebraniu udział wzięli członkowie 
PTETiS P olitechnik i Ś ląskiej, Politechniki 
Opolskiej, członkowie wspierający, JM Rektor 
Politechniki Śląskiej prof. Bolesław Pochopień, 
prof. Dagmara Tejszerska - przewodniczący 
Oddz. Gliwickiego PTM TiS, prof. Stanisław 
M itkowski - członek PTETiS Oddz. w Krako
wie, prof. Andrzej Krawczyk - prezes Polskie
go Towarzystwa Zastosowań Elektrom agnety
zmu w Warszawie, prof. Eugeniusz Świtoński 
- przewodniczący PTMTiS oraz dr inż. Marian 
Mikrut - prezes Oddziału Gliwickiego SEP. 
Zebranie otworzył przewodniczący prof. J. Chojcan. 
W czasie zebrania nastąpiło:
• wręczenie nominacji nowym Członkom Towa

rzystwa
- dr inż. Katarzynie Mościńskiej
- dr hab.inż. Zdzisławowi Filusowi
- dr inż. Grzegorzowi Tymie

• w ręczenie nagrody O ddziału G liw ickiego 
PTETiS za najciekawszy artykuł opublikowa
ny w Zeszytach N aukowych w 1998 roku.

wieloletni członek Stowarzyszenia. Listę laure
atów konkursu opublikowaliśmy w grudniowym 
wydaniu Z ŻYCIA...



Członkowie PTETiS podczas koncertu 
Nagrodę (akwarelę pędzla M. Bietkowskiego) 
otrzymał dr inż. Zygmunt Kuś.

Następnie odbył się Koncert Noworoczny w wy
konaniu Rektora Akademii Muzycznej prof. Ju
liana Gembalsktego, na który złożyły się waria
cje na temat kolęd. Po tym wspaniałym koncer
cie odbyło się spotkanie towarzyskie, które roz
poczęło się odczytaniem przez prof. Andrzeja 
Świemiaka wiersza napisanego na tę okoliczność.

s i 'K o s t o w a m i :
Z opisu uroczystości barbórkowych na Wydzia
le Górnictwa i Geologii (Barbórka'98, nr 2(81), 
s.20-21, listopad 1998) może wynikać, że 
wśród artystów biorących udział w tej impre
zie nie było znakomitego Chóru Akademickie
go Politechniki Śląskiej. Jedynym racjonalnym, 
jak się zdaje, wytłumaczeniem tego uchybienia 
może być fakt zaliczenia Chóru Akademickie
go do "swoich", czyli wspólnoty akademickiej 
Wydziału. Do tego stwierdzenia upoważniała 
stała, wieloletnia obecność Chóru na naszych 
uroczystościach. Jestem przekonany, znając kla
sę Akademickiego Chóru Politechniki Śląskiej 
w dostarczaniu artystycznych wzruszeń (także 
piszącemu te słowa), że i tym razem Chór okaże 
klasę, zechce wziąć nadal udział w naszych uro
czystościach i wybaczy gafę piszącemu te słowa.

Krystian Probierz

RACJONALNE UŻYTKOWANIE ENERGII 
W BUDYNKACH I SYSTEMACH KOMUNALNYCH

O Program ie IEA -E C B & C S
Międzynarodowa Agencja Energetyczna (IEA) w Paryżu została powołana w 1974 r. jako auto
nomiczny organ Organizacji Współpracy Gospodarczej i Rozwoju (OECD) dla realizacji kom
pleksowego Międzynarodowego Programu Energetycznego. W programie tym uczestniczą 24 kraje 
OECD. Jest on prowadzony w ramach IEA przez Stały Komitet Badań i Technologii Energetycz
nych (CERT) w podziale na 4 grupy (Working Parties).
Program ECB&CS jest jednym z elementów grupy Energy End-Use Technologies tego komplek
sowego Międzynarodowego Programu IEA. Został powołany w 1977 r. dla badań nad racjonal
nym zużyciem energii w budownictwie i gospodarce komunalnej. Jest realizowany w drodze mię
dzyrządowych umów wdrożeniowych (Implementing Agreements) IEA z poszczególnymi krajami 
OECD. Aktualnie uczestniczy w nim 21 krajów i Komisja Wspólnot Europejskich (WE). Pro
gram jest ukierunkowany na potrzeby oszczędnych energetycznie metod projektowania i techno
logii. Dla prognoz i strategii programu powołano "Futurę Duilding Forum - 2025".
Uczestnictwo w programie opiera się na formule "uczestniczenia w zadaniach" ("task shared") 
poszczególnych podprogramów, nazywanych aneksami. Każdy z uczestników aneksu określa i uzgadnia 
zakres i temat swojego uczestnictwa. Prace badawcze realizowane są w kraju na własny koszt, w cią
gu roku odbywają się co najmniej dwa międzynarodowe spotkania ekspertów. Działalność jest ko
ordynowana przez Komitet Wykonawczy Programu (Executive Committee - ExCo), składający 
się z mianowanych przedstawicieli poszczególnych krajów.
Krajami członkowskimi Programu ECB&CS są: Australia, Belgia, Dania, Finlandia, Francja, 
Grecja, Holandia, Izrael, Japonia, Kanada, Niemcy, Norwegia, Nowa Zelandia, Polska, Portuga
lia, Szwajcaria, Szwecja, Turcja, USA, WE, Wielka Brytania, Włochy.
Z upoważnienia MEN Polskę w Programie ECB&CS reprezentuje Politechnika Śląska, a desygno
wanym członkiem w Komitecie Wykonawczym (ExCo) Programu jest prof. Stanisław Mierzwiński.

Plan S trategiczny Program u EC B& C S na lata 1998-2001
Celem głównym programu badawczego IEA-ECB&CS jest wspomaganie w obszarze budownic
twa i systemów komunalnych wdrożeń nowych technologii, doskonalonych z uwagi na racjonalne 
wykorzystanie energii i potrzeby zrównoważonego rozwoju środowiska. 21
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Szczegółowe cele obejmują rozwój badań w zakresie metodologii projektowania, inżynierii syste
mów, systemowej integracji na różnych poziomach i metody oceny efektywności, a także rozwój 
informacji o rezultatach.
Strategia prac badawczo-rozwojowych (R&D) programu jest zróżnicowana i wynika z różnych 
punktów startowych krajów uczestniczących, a zwłaszcza z różnych technologicznych m ożliwo
ści oszczędzania energii w sektorach budownictwa krajów oraz z potrzeby stosowania tam róż
nych środków dla pokonywania technicznych barier penetracji rynku przez nowe technologie. 
Priorytety w zakresie badań i rozwoju (R&D) dotyczą następującej problematyki:
1. Zrównoważenie rozwoju (sustainability), co obejmuje:

• narzędzia projektowania oraz analiz okresu życia (LCA) i środowiskowego oddziaływania 
budynków,

• metody i narzędzia dla systemów regionalnego planowania energetycznego, opartych na wie- 
lokryterialnych analizach,

• materiały, problemy klimatu wnętrz i świadomości środowiskowej,
• problematykę energetycznie efektywnego budynku oraz systemów ogrzewania, wentylacji i kli

matyzacji
• wymianę metod i danych dotyczących scenariuszy i zabiegów dla osiągnięcia celów kon

wencji z Kyoto w zakresie ograniczenia emisji gazów szklarniowych (GHG).
2. Energetyczna modernizacja, obejmująca:

• koncepcje opłacalnej modernizacji systemów technicznych z zastosowaniem najnowszych 
technologii energetycznie oszczędnych,

• koncepcje bazujące na integracji racjonalnego użytkowania energii w budynkach i utylizacji 
odnawialnych źródeł energii.

3. Zaawansowane systemy gospodarowania energią, a w tym:
• strategie diagnozowania i regulacji systemów ogrzewania, wentylacji i klimatyzacji,
• metodologię inżynierii systemowej (potrzeby eksploatacji, projektowanie systemowe, infor

macja materiałowa, produkowanie, instalowanie, automatyzacja itd.),
• zintegrowane systemy i ich regulację: alternatywne strategie wentylacji w kontroli klimatu 

wewnętrznego (temperatura, światło, jakość powietrza) dla nowych i modernizowanych bu
dynków, łącznie z kosztami inwestycyjnymi i eksploatacji.

Dla koordynacji prac i osiągnięcia wysokiej efektywności badań prowadzona jest współpraca z inny
mi programami badawczymi IEA, powiązanymi z budownictwem (Solar Heating and Cooling, 
Heat Pumps, District Heating and Cooling, Energy Storage, Photovoltaic Power Systems, De- 
mant-Side Management).

Forum Budownictwa Przyszłości - 2025
Future Buildings Forum -2025 (FBF)
Forum Budownictwa Przyszłości jest od 1991 r. strategicznym instrumentem Programu ECB&CS. 
Komitet Organizacyjny FBF skupia reprezentantów kilku programów badawczych IEA nawiązu
jących do budownictwa, a zwłaszcza: ECB&CS, District Heating and Cooling, Heat Pumps, Energy 
Storage oraz Solar Heating and Cooling.
Celem FBF jest, w perspektywie do 2025 r., badanie długoterminowych problem ów energetycz
nych, środowiskowych, ekonomicznych i technologicznych budownictwa i ocenianie ich poten
cjalnych skutków dla budynków przyszłości. Definiuje się priorytety badawcze i wskazuje się nowe 
obszary działalności naukowej dla uczestniczenia budownictwa w zrównoważonym rozwoju świata. 
Forum organizuje międzynarodowe narady i interdyscyplinarną sieć "futurystycznych" ekspertów 
oraz współpracuje z innymi zainteresowanymi ugrupowaniami badawczymi, jak np. ASHRAE, 
CIB. Szczególnie stara się identyfikować problemy interesujące finalnych odbiorców, stym ulują
ce udział przemysłu i zapewniające praktyczne korzyści wdrożeniowe.
W dotychczasowej działalności FBF odbyło się siedem międzynarodowych konferencji ekspertów. 
Ostatnia konferencja na temat: "W kierunku budynków zrównoważonego rozwoju: definiowa
nie potrzeb współpracy" (Towards Suistainable Buildings: Deefining Collaborative Needs) od
była się we wrześniu 1998 r. w South Carolina, USA.
Celem narady była identyfikacja priorytetowych działań, które m ogłyby skutecznie wpływać na 
transformowanie sektora budownictwa w krajach IEA w kierunku bardziej zrównoważonego roz
woju przez integrację środowiskowych problemów w planach i działaniach tego sektora. Cel taki 
wiąże się z przewidywaniem, że stopniowo wszystkie kraje będą konstruować i modernizować



swoje budynki, aby stawały się przyjazne dla środowiska (environmentally-sensitive) i efektywnie 
wykorzystywały zasoby energii.
Przyjęto, że termin "sustainable (environmentally-sensitive or green) building" - "budynki zrów
noważonego rozwoju", albo "budynki zielone" określa budynki, które - w oparciu o analizę okre
su życia - są projektowane z założeniem minimalizacji niekorzystnych, zarówno bezpośredniego 
jak i pośrednich, oddziaływań na wewnętrzne, lokalne, regionalne i globalne środowisko. Takie 
budynki mają być wykonywane ze "zrównoważonych" materiałów i elementów oraz powinny zu
żywać zminimalizowaną ilość energii. Powinny zatem być projektowane i lokalizowane tak, aby 
mogły być użytkowane w sposób przyjazny dla środowiska (an environmentally-sensitive way). 
Podstawą działania są uzgodnienia rządów 24 krajów członkowskich IEA, które deklarują stwa
rzanie warunków dla wnoszenia przez wszystkie ich sektory ekonomiczne wkładu do zrównowa
żonego rozwoju ekonomicznego, dobrobytu ludności i poszanowania środowiska.
Spośród uzgodnionych celów IEA - trzy dotyczą bezpośrednio budynków zrównoważonego roz
woju (zielonych), a to:
- użytkowanie mniej uciążliwych dla środowiska źródeł energii i integrowanie słonecznych od

działywań dla potrzeb budynków,
- doskonalenie efektywności energetycznej budynków,
- doskonalenie i poszukiwanie nowych technologii energooszczędnych dla budownictwa.
W naradzie uczestniczyło 31 osób z 16 krajów, z Polski - dr inż. Aleksander Panek, prezes 
Agencji Poszanowania Energii w Warszawie. Wygłoszono 16 referatów w trzech grupach te
matycznych, obejmujących:
- potrzeby rynku związane z perspektywą "zielonych" budynków,
- projektowanie i technologie, a w tym zwłaszcza aktualne możliwości i przyszłościowy poten

cjał w odniesieniu do "zielonych" budynków,
- rządowe programy budownictwa.
W wielostronnej dyskusji określono priorytetowe działania, które będą potrzebne dla ułatwienia 
rynkowej ekspansji zrównoważonego budownictwa w krajach członkowskich IEA. Wyłoniono 15 
działań najwyższego priorytetu, opisano cele proponowanych prac, sposoby ich realizacji i ocze
kiwane rezultaty.
Jako priorytetowe działania wskazano:
- dla rozwoju rynku: program rozwoju rynku zrównoważonego budownictwa, koncepcje schema

tów twórczego finansowania i bodźców promocji;
- w zakresie projektowania i technologii: rozwój systemów energetycznych budynku i technologii 

obudowy, poprawa jakości powietrza, integracja narzędzi i procesów projektowania budynku, 
strategie zrównoważenia dla istniejących budynków, sugestie poprawy standardów, norm i spe
cjalnych wymagań w aspekcie energii; systemy ocen i decyzji środowiskowych;

- w zakresie informacji i edukacji: poprawa systemów informacji i rozpowszechniania dla lepsze
go wykorzystywania rezultatów i kontaktów między rządami oraz sektorami handlu, technolo
gii i projektowania; rozwój struktury i programów edukacji dla kreowania społeczeństwa zdol
nego do podejmowania profesjonalnych, integracyjnych decyzji;

- w zakresie polityki: identyfikacja długoterminowych priorytetów, współczynnik 10-krotnego 
zmniejszenia zagrożeń w perspektywie 2030 r., zmiany w polityce, praktyce i analizach ekolo
gicznych, regularne międzyrządowe porozumiewanie się.

Interesująca była organizacja konferencji. Poza plenarnymi sesjami specjaliści dyskutowali kolej
no w 6 monotematycznych grupach, a następnie w 5 mieszanych grupach. W końcowej plenar
nej sesji reporterzy mieszanych grup dyskusyjnych przedstawili propozycje perspektywicznych 
działań, a przedstawiciele grup tematycznych dokonali podsumowań.
Tematyka narad roboczych Forum na najbliższą przyszłość jest następująca:
• Niskotemperaturowe systemy ciepłownicze i wielokryterialne modelowanie energetycznych pro

blemów komunalnych
• Zrównoważony rozwój i zintegrowane planowanie
• Renowacja budynków mieszkalnych

Kontynuowane i nowe badania od 1998 r.
Aneks 30: Przeniesienie symulacji do zastosowań (Bringing Simulation to Application) 
Koordynator: prof. J. Lebrun, University o f  Liege, Belgia.
Celem aneksu 30 jest poprawa wykorzystania modeli symulacyjnych w praktyce projektowania 
budynków i urządzeń ogrzewczo-wentylacyjnych w poszczególnych etapach okresu życia budyń-
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ukowo-badawczych, a praktycznym, inżynierskim używaniem narzędzi symulacyjnych.
W pracach Aneksu 30 uczestniczyli zarówno przedstawiciele ośrodków naukowych jak  i dużych 
firm projektowych, w których symulacja komputerowa jest codzienną praktyką. Ze strony pol
skiej uczestniczyła Katedra Ogrzewnictwa, Wentylacji i Techniki Odpylania Politechniki Śląs
kiej, którą reprezentował dr inż. Andrzej Baranowski.
W 1998 r. prace zostały zakończone, raport końcowy jest na ukończeniu.

Aneks 31: Związane z energią środowiskowe oddziaływanie budynków
(Integral Related Environmental Impact o f  Buildings)
Koordynator: Prof. Hugo Hans, Katolicki Uniwersytet, Leuven, Belgia
Projekt jest ukierunkowany na optymalizację obudowy budynku, mającej osiągnąć pożądaną efek
tywność energetyczną wraz z korzystnym środowiskiem wewnętrznym. Dwa podprogramy obej
mują doskonalenie metod analizy właściwości obiektów oraz przykłady badawcze (Case Studies) 
w każdym z uczestniczących krajów.
Program rozpoczął się w 1997 r. i ma być zakończony w 1999 r. Uczestniczy w nim 11 krajów.

Aneks 33: Zaawansowane regionalne planowanie energetyczne
{Advanced Local Energy Planning, A-LEP)
Koordynator: Dr Reinhard Jank, VSE AG, Karlsruhe, Niemcy
Celem aneksu 33 jest transfer wypracowanych (uprzednio w Aneksie 22) wartościowych metod 
naukowej analizy systemów do praktyki lokalnego energetycznego i środowiskowego zintegrowa
nego planowania gmin i miast - przez wykonywanie konkretnych opracowań dla wybranych du
żych miast krajów uczestniczących oraz przekazywanie wiedzy o metodach i narzędziach LEP do 
potencjalnych użytkowników.
Aktualnie zaplanowane są studia dla Góterborga w Szwecji, M annheim w Niem czech oraz Tori
no i Basilicata we Włoszech. Miasta w 5 innych krajach wyrażają intencję uczestniczenia. Prze
widuje się opracowanie przewodnika w zakresie zintegrowanego planowania.
Aneks 33 realizowany jest od 1997 do 2001 r. Uczestniczy w nim 5 krajów. Strona polska uczest
niczy jako obserwator.

Aneks 34: Wykrywanie wad i diagnoza wspomagane komputerowo
(Computer Aided Fault Detection and Diagnosis)
Koordynator: Dr Arthur Dexter, University o f  Oxford, UK i Juhani Hyvdrinen, Techn. Res. Cen
tre o f  Finland, Espoo.
W ramach aneksu przewiduje się współpracę naukowców z inżynierami automatykami, produ
centami aparatury kontrolnej, partnerami przemysłowymi i użytkownikami budynków, aby wyka
zać realne korzyści stosowania systemów komputerowo wspomaganego wykrywania wad i kom
puterowej diagnostyki. Program realizowany będzie do 2001 r., przy udziale ekspertów z 9 krajów.

Aneks 35: HybVent - Wentylacja hybrydowa w nowych i modernizowanych budynkach biu
rowych (HyVent - Hybrid Ventilarion in New and Retrofitted Office Buildings)
Koordynator: Dr Per Heiselberg, Aalborg University, Dania
Przez hybrydową wentylację rozumie się systemy wentylacji, które zapewniają komfortowe w a
runki powietrzne w budynkach, wykorzystując różne właściwości systemów naturalnej i m echa
nicznej wentylacji w różnych okresach dnia lub sezonach roku.
Celem programu jest uzyskanie lepszej wiedzy o stosowaniu wentylacji hybrydowej, a zwłaszcza 
rozwój metod prognozowania i strategii regulowania oraz doskonalenie metod pom iarowych dla 
diagnozowania skuteczności takiej wentylacji.
Program badań realizowany jest w trzech zadaniach, obejmujących: strategię regulowania wenty
lacji hybrydowej, metody analizowania i badania właściwości wentylacji hybrydowej, pilotowe 
badania elementów i systemów wentylacji hybrydowej. Rezultatem Aneksu m ają być wytyczne 
projektowania oraz optymalizacji działania i użytkowania wentylacji hybrydowej.
Aneks 35 realizowany jest w okresie 1998 do 2002 r.

Aneks 36: Modernizacja budynków edukacyjnych (Retrofitting o f  Educational Buildings) 
Koordynator: Dr Hans Erhorn, Fraunhofer Institute o f  Building Physics, Stuttgart, Niemcy 
Aneks 36 jest w fazie prac przygotowawczych. Jego roboczy plan przewiduje wstępnie podział 
problematyki badań na 4 podprogramy, obejmujące:



• Przegląd aktualnej sytuacji w krajach uczestniczących wraz z porównaniem obowiązujących tam 
przepisów prawnych, poziomów wartości energii i stosowanych praktycznych reguł - dla okre
ślania efektywności i oszczędności przedsięwziąć.

• Rozwijanie metod zintegrowanego traktowania problemów fizyki budowli, wyposażenia budyn
ków, systemów regulacji, wymagań użytkowników i kryteriów jakości powietrza wewnętrznego.

• Rozwój narządzi zintegrowanego projektowania modernizacji, rozwój zintegrowanych systemów 
regulacji oraz systemów modernizacji fasad w nawiązaniu do wentylacji naturalnej i hybrydowej.

• Pilotażowe projekty, realne obiekty badawcze oraz numeryczne i laboratoryjne badania.
W pracach aneksu 36 partycypuje 11 krajów. Ze strony polskiej uczestniczą eksperci z Politech
niki Poznańskiej, Politechniki Śląskiej i Fundacji na Rzecz Efektywnego Wykorzystania Energii 
w Katowicach; reprezentuje dr inż. Tomasz Mróz z Pol. Poznańskiej.

prof. dr hab.inż. Stanisław Mierzwiński, 
przedstawiciel strony polskiej 

w Komitecie Wykonawczym Programu ECB&CS

Z PRAC
■ Posiedzenia Komisji
13 i 14 stycznia 1999 roku odbyły się posie
dzenia Komisji Badań Stosowanych i Podsta
wowych. Obradom przewodniczyli odpowied
nio przewodniczący komisji prof. Bogdan Mar- 
ciniec i prof. Andrzej Kajetan Wróblewski. 
Pierwsza przedstawiona do akceptacji uchwa
ła dotyczyła przyznania jednostkom naukowym 
i badawczo-rozwojowym dotacji na dofinanso
wanie działalności statutowej w okresie styczeń 
- kwiecień 1999 roku. Jest to wymóg art. 73 
ETstawy o finansach publicznych z 26 listopada 
1998 roku, która nie zezwala na przyznawanie 
zaliczek. Dotacje w tym okresie wyniosą 1/3 
dotacji przyznanej w 1998 roku. Zapoznano też 
zebranych z decyzją przewodniczącego o prze
sunięciu pozostałych pod koniec ubiegłego roku 
środków finansowych na inwestycje.
Ważnym punktem obrad było podsumowanie 
wyników oceny i kategoryzacji jednostek. Pod
sekretarz stanu dr Jan Krzysztof Frąckowiak 
przedstawił wariantowe ustalenia kategoryzacji 
jednostek, a następnie przewodniczący zespo
łów omówili uwagi, jakie nasunęły się w trak
cie prac nad oceną parametryczną. Podkreśla
no, że inicjatywa przeprowadzenia kategoryza
cji jest krokiem w dobrym kierunku. Przyznanie 
wysokiej kategorii będzie dla jednostki - obok per
spektywy wyższej dotacji - również promocją. Na 
zakończenie odbyła się seria indykatywnych gło
sowań, które pozwoliły poznać opimę większości 
na szereg szczegółowych rozwiązań.
Na wniosek Departamentu Współpracy z Za
granicą i Integracji Europejskiej przyjęto nastę
pujące uchwały:

•  o dofinansowaniu prac prowadzonych w ra
mach międzynarodowych projektów badaw

czych ze środków przeznaczonych na specjal
ne programy lub urządzenia badawcze (SPUB) 
na łączną kwotę 215 000 zł (tylko KBS)

•  w sprawie przyznania środków finansowych 
na składki na rzecz instytucji międzynarodo
wych w 1999 roku w ramach współpracy na
ukowej i naukowo-technicznej z zagranicą 
wynikającej z umów międzyrządowych na 
równowartość w złotych kwoty 1 106 356 
USD.

Departam ent Studiów i Polityki Naukowej 
przedstawił inform ację o ocenie wykonania 
przez podmioty działające na rzecz nauki za
dań dofinansowanych w roku 1997 ze środków 
na działalność ogólnotechniczną i wspomaga
jącą  badania (DOT) oraz przedłożył do akcep
tacji przez komisje projekt uchwały w sprawie 
rozdysponowania środków na działalność ogól
notechniczną i wspomagającą badania (DOT) 
podmiotów działających na rzecz nauki. Projekt 
został zaakceptowany.
Komisja Badań Podstawowych w sprawach róż
nych omówiła przedstawiony przez prof. Macie
ja  Żylicza projekt nowego kwestionariusza pro
jektu badawczego.
Kolejne posiedzenia komisji zaplanowano na 
l O i l l  lutego br.

■ Posiedzenie KBN
20 stycznia 1999 roku odbyło się posiedzenie 
Komitetu Badań Naukowych. Obradom prze
wodniczyli prof. Andrzej Wiszniewski i prof. 
Bogdan Marciniec.
Przewodniczący KBN - gratulując wyboru - 
powitał nowego Prezesa PAN prof. Mirosła
wa Mossakowskiego.
Komitet jednogłośnie zaakceptował - przedsta
wiony przez D epartam ent Badań - projekt 
uchwały dotyczącej podziału środków finanso
wych przeznaczonych na finansowanie projek
tów badawczych XVI konkursu między korni-

KBN
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ty 77 670 425 zł na finansowanie projektów 
osób rozpoczynających pracę naukow ą oraz 
projektów zgłaszanych przez promotorów prac 
doktorskich przeznaczono 10 279 075 zł. Pozo
stałą kwotę podzielono między Komisję Badań 
Podstawowych (31 675 559 zł) i Komisję Ba
dań Stosowanych (35 715 791 zł).

Departament W spółpracy i Integracji Europej
skiej przedstaw ił do rozpatrzenia projekt 
uchwały Komitetu w sprawie kryteriów i trybu 
przyznawania środków na dofinansowanie za
dań dotyczących uczestnictwa polskich zespo
łów w projektach V Programu Ramowego Ba
dań i Rozwoju Technicznego Unii Europejskiej 
w latach 1999 - 2002. Zaproponowano w niej, 
by działania organizacyjno-informacyjne wspo
magające przygotowania polskich zespołów, 
a szczególnie szkolenia, usługi ekspertów i upo
wszechnianie informacji stanowiły zadanie wy
odrębnione w ramach środków na działalność 
ogólnotechniczną (DOT). Na realizację posta
nowiono wydzielić 500 000 zł. Zaproponowa
no, by wytypowane przez Komitet jednostki 
jako narodowe punkty kontaktowe sieci wspo
magającej otrzymały dofinansowanie stosowne 
do zakresu zadań. Przyjęta jednogłośnie uchwa
ła ma na celu zapewnienie sprawnej realizacji 
zadań objętych V Programem Ramowym UE. 
Sekretarz KBN dr Jan Krzysztof Frąckowiak 
zreferował projekt postanowienia KBN w spra
wie uzupełniających kryteriów i trybu przyzna
wania środków finansowych na wybrane spe
cjalne programy międzynarodowe (SPUB-M). 
Zaakceptowane przez Komitet kryteria uzupeł
niające stanowią między innymi, że wnioski 
w ramach SPUB-M będą mogły składać jed 
nostki uczestniczące w:

•  V Programie Ramowym Badań, Rozwoju 
Technicznego i Prezentacji Unii Europejskiej

•  innych programach Unii Europejskiej

•  Europejskim  Program ie W spółpracy 
w Dziedzinie Badań Naukowo-Technicznych 
(COST), Inicjatyw ie Eureka, Program ie 
"Nauka dla Pokoju" NATO, programach Ini
cjatywy Środkowo-Europejskiej, Europej
skiej O rganizacji Badań Jądrow ych 
(CERN).

Komitet może rozszerzyć tę listę o inne progra
my multilateralne.

Ustalono też wysokość dofinansowania kosztów 
ponoszonych przez jednostkę (nie obejmujących 
środków zagranicznych) w okresie realizacji 
projektu:

•  dla projektów VPR przedstawionych na we
zwanie Komisji Europejskiej (cali for pro
posais) ogłoszone w:
- 1999 r. - do 90 proc. tych kosztów
- 2000 r. - do 80 proc. tych kosztów
- 2001 r. - do 70 proc. tych kosztów
- 2002 r. - do 60 proc. tych kosztów

•  dla pozostałych projektów - do 60 proc. tych 
kosztów

•  dla projektów  zgłoszonych do VPR, nie 
przyjętych do realizacji, a ocenionych przez 
Komisję Europejską jako co najmniej dobre
- w wysokości 15 000 zł, z przeznaczeniem 
na pokrycie kosztów kontynuowania współ
pracy z partnerami.

Komitet przyjął uchwałę przyznającą 3 330 000 zł 
na współpracę naukow ą i naukowo-techniczną 
z zagranicą określoną w umowach i porozumie
niach zawartych przez Polską Akadem ię Nauk 
z zagranicznymi narodowymi akademiami i or
ganizacjami równorzędnymi, z przeznaczemem 
na wymianę osobową. Po dłuższej dyskusji Ko
mitet przyjął do pilotowego wprowadzenia pro
jekt nowego kwestionariusza recenzji projektu 
badawczego. Zastosują go przy ocenie wnio
sków w XVI konkursie zespoły, które wyrażą 
taką wolę.
Dyrektor Departamentu W spółpracy z Zagra
nicą i Integracji Europejskiej przedstawił infor
mację na temat działań prowadzonych w celu 
przystąpienia Polski do V Programu Ram owe
go Badań, Rozwoju Technicznego i Prezenta
cji Unii Europejskiej. Przedstawiony przez Ko
m isję Europejską na początku grudnia ub. r. 
projekt decyzji Rady Stowarzyszenia UE - RP, 
która będzie stanowić podstawę prawną udzia
łu Polski w V Programie Ramowym UE, zo
stał poddany konsultacjom międzyresortowym 
przez Urząd Komitetu Integracji Europejskiej. 
Między innymi Ministerstwo Finansów zakwe
stionowało zapis stwierdzający, że "Działania 
objęte Decyzją będą zwolnione z polskich po
datków pośrednich, ceł, zakazów i ograniczeń 
importu i eksportu w odniesieniu do towarów, 
które m ają być wykorzystane w takich działa
niach". Sugestia UKIE, by usunąć kwestiono
wany zapis spotkała się z kategoryczną odm o
w ą ze strony Dyrekcji Generalnej XII Komisji 
Europejskiej, gdyż zapis ten stanowi część pra
wa wspólnotowego (acquis communautaire) , 
które kraje kandydujące do UE m uszą przyjąć. 
Skoordynowane działania urzędów KBN i KIE 
oraz Przedstawicielstwa RP przy UE w Bruk
seli przyniosły pożądany rezultat. 8 stycznia br. 
M inisterstwo Finansów poinformowało, że zo
stanie przygotow ana zm iana rozporządzenia



MF z 15 grudnia 1997 r. wprowadzająca zwro
ty podatku VAT (lub w niektórych przypadkach 
stawką 0 proc.) przy zakupach dokonywanych 
w ramach programów badawczo-rozwojowych 
finansowanych z budżetu Unii Europejskiej, 
według zasad obowiązujących dla bezzwrotnej 
pomocy zagranicznej. 12 stycznia br. oficjalnie 
poinformowano Komisją Europejską, że Polska 
akceptuje projekt Decyzji Rady Stowarzyszenia 
w sprawie przystąpienia do VPR. Jest to tym 
istotniejsze, że 22 grudnia ub. r. Rada Mini
strów UE przyjęła ostatecznie dokumenty po
trzebne do uruchomienia VPR, a na przełomie 
lutego i marca br. Komisja zamierza ogłosić 
pierwsze konkursy (call fo r  proposals) w po
szczególnych programach.
Dyrektor Departamentu Ekonomicznego omó
wiła decyzję budżetow ą Przewodniczącego 
KBN z 31 grudnia ub. r. Po ostatecznym zbi
lansowaniu środków w 1998 roku pozostały 
wolne środki w kwocie 25 551 541 zł, które 
mogły być przesunięte między poszczególnymi 
działami. Przewodniczący - zgodnie z rekomen
dacjami komisji Komitetu - postanowił przezna
czyć te środki na inwestycje aparaturowe.
W sprawach różnych Komitet:
•  został zapoznany z treścią listu przewodni

czącego Konferencji Rektorów Uniwersyte
tów Polskich w sprawie kategoryzacji jed
nostek naukowo-dydaktycznych i badaw
czych,

•  przyjął kilka szczegółowych rozwiązań do
tyczących kategoryzacji jednostek przepro
wadzanej przez zespoły,

•  wysłuchał informacji w sprawie uruchomie
nia przekazywania środków finansowych 
w 1999 roku,

•  zapoznał się z założeniami podziału środków 
na finansowanie działalności statutowej po
między zespoły Komitetu,

•  wyraził zgodę na propozycję wydzielenia z re
zerwy Przewodniczącego KBN 2 000 000 zł 
na dofinansowanie przedsięwziąć ujętych 
w projektach programu PHARE SCI-TECH II.

Kolejne posiedzenie Komitetu zaplanowano na 
17 lutego 1999 roku.
W przerwie obrad członkowie Komitetu wzię
li udział we wręczeniu dyplomów przez Prze
wodniczącego KBN laureatom 47. Światowych 
Targów Wynalazczości, Badań Naukowych 
i Nowych Technik BRUSSELS EUREKA '98, 
a następnie zwiedzili ekspozycję.

RZECZNIK PRASOW Y  
Komitetu Badań Naukowych 

dr Tadeusz Zaleski

Z NOTATNIKA
PRZEWODNICZĄCEGO RGSZ.W.

Przedstawiam y niżej obszerne fragm enty  
Uchwały nr 338/98 Rady Głównej Szkolnictwa 
Wyższego z dnia 17 grudnia 1998 roku w spra
wie projektu budżetu na rok 1999 w zakresie 
szkolnictwa wyższego.
Projekt budżetu na rok 1999 w dziale 81 
"Szkolnictwo wyższe", w opinii Rady, nie od
pow iada w spółczesnem u postrzeganiu roli 
szkolnictwa wyższego w rozwoju kulturowym, 
cywilizacyjnym, społecznym i ekonomicznym 
kraju. Nie uwzględnia on w szczególności zna
czenia i funkcji szkolnictwa wyższego w pro
cesach transformacji gospodarki i wdrażania 
reform społecznych.
Projekt budżetu nie spełnia realistycznie okre
ślonych postulatów i oczekiwań Rady, tak co 
do wysokości planowanych wydatków na szkol
nictwo wyższe (w zestawieniu z realizowany
mi przez to szkolnictwo zadaniami edukacyjny
mi i badawczymi, a w szczególności z ich dy
namicznym w ostatnich latach wzrostem), jak 
i co do struktury wydatków, a przede wszyst
kim co do wielokrotnie wnoszonych przez Radę 
propozycji zmian metodyki konstruowania tej 
części budżetu poprzez wyraźne uwzględnienie 
szczególnego wzrostu zadań edukacyjnych (...) 
Przyjęta w projekcie budżetu szkolnictw a 
wyższego na 1999 r. w ysokość wydatków, 
wynosząca 0.84% planowanej wielkości PKB 
(1,30% PKB łącznie z nakładam i na naukę, 
wobec 1,27% w 1998 r. i 1,34% PKB w latach 
1996-1997), nie zapow iada naw et inicjacji 
procesu znaczącego pow iększania środków 
budżetowych na to szkolnictwo. Pozostaje to 
w sprzeczności z Rezolucją Sejmu RP z 13 paź
dziernika 1995 r. w sprawie założeń polityki 
edukacyjnej państw a i finansow ania 
szkolnictwa wyższego i nauki, a także z wie
lokrotnie zgłaszanymi postulatam i RG (sta
nowisko RG Nr 12 z dnia 19 czerwca 1997 r.). 
Z uwagi na ponad 60% wzrost liczby studentów 
studiów dziennych w latach 1990-1997, 
nastąpiło znaczne obniżenie realnej dotacji na 
1 studenta, co należy zakw alifikow ać jako  
głęboki regres.
Realny wzrost wydatków o 8,6%, w tym na 
wydatki bieżące o 5,8% w roku 1999 - w  ze
stawieniu ze wzrostem liczby studentów stu
diów dziennych w uczelniach państwowych 
o 7,0% - nie zahamuje, wg opinii RG, pogar
szających się warunków kształcenia w państwo
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wych szkołach wyższych, w których już od kil
ku lat przekroczono dopuszczalne obciążenia 
kadry nauczającej.
Rada Główna z ubolewaniem stwierdza, iż pla
nowane wydatki płacowe na wynagrodzenia 
osobowe, których realny wzrost ma wynieść 
zaledwie około 2,0% w kontekście 7% wzrostu 
zadań musi powodować nasilanie się nieko
rzystnego zjawiska wieloetatowości, obejmują
cego ju ż  nie tylko pracow ników  z tytułem  
i stopniami naukowymi ale także asystentów. 
Przy okazji trzeba zauważyć, iż planowane 
w budżecie przeciętne miesięczne wynagrodze
nie w 1999 r. (w skali ogólnopolskiej), obejmu
jące wynagrodzenia osobowe wraz z podwyż
ką płac oraz wypłatami dodatkowych wynagro
dzeń rocznych wyniesie 1420 zł, wobec 1500 
w sektorze przedsiębiorstw. RG wielokrotnie 
ostrzegała przed negatyw nym i, dla jakości 
kształcenia i perspektyw rozwoju naukowego 
młodej kadry akademickiej, konsekwencjami 
utrzymywania poziomu płac nie odpowiadają
cego wymaganym kwalifikacjom kadr w szkol
nictwie wyższym.
W związku ze stosowaną nadal przy opracowa
niu budżetu na rok 1999 metodyką finansowa
nia z dotacji budżetowej limitów wynagrodzeń 
osobowych wraz z pochodnymi od płac dla pra
cow ników cyw ilnych uczelni na poziom ie 
96,1%, RG stwierdza, aczkolwiek nie jest prze
ciwna zasadzie poszukiwania przez uczelnie 
pozabudżetowych źródeł finansowania dodatko
wych wypłat wynagrodzeń, to uważa, że przy
jęte rozwiązania zaciemniają obraz rzeczywistej 
sytuacji uczelni w zakresie gospodarki wyna
grodzeniami.
W odniesieniu do planowanych wydatków bu
dżetu na pomoc materialną dla studentów, osob
nego ustosunkowania się wymaga kwestia po
mocy stypendialnej oraz dotacji na Fundusz 
Pożyczek i Kredytów Studenckich.

W projekcie budżetu na rok 1999 wielkość 
przeznaczonych na ten cel środków wzrasta re
alnie o 3,1%. Nie można jednak nie odnotować 
niskiego poziomu kalkulacyjnego średniomie
sięcznego stypendium, które ma kształtować się 
na poziomie 165,4 zł, a więc realnie zmniejszy 
się o ok. 4,8% w porównaniu z rokiem 1998. 
Utrzymywanie niskiego poziomu stypendiów - 
wg opinii Rady - wpływa negatywnie na syste
m atyczność i sprawność studiow ania, gdyż 
skłania studentów studiów dziennych do podej
mowania pracy zawodowej w zbyt dużym wy
miarze (także w roku akademickim). Jest też 
jedną z przyczyn wzrostu nacisków na władze

uczelni w kierunku liberalizowania regulam i
nów studiów (...)

Opiniowanym przez RG pozytywnie elementem 
projektowanego budżetu na rok 1999 jest podnie
sienie nakładów inwestycyjnych z 149 671 tys. zł. 
w 1998 r. do 298 236 tys. zł. w 1999 r. Przyj
mując z uznaniem ten projekt decyzji budżetowej, 
RG stwierdza, iż nie może to być jednoroczny 
priorytet i oczekuje wieloletniego programu inwe
stycji i modernizacji, w znacznym stopniu zdeka
pitalizowanej, bazy szkolnictwa wyższego (...)

Rada Główna powodowana troską o właściwe 
funkcjonowanie szkolnictwa wyższego w Polsce 
i w związku z nasilającymi się negatywnymi 
procesami takimi jak: pogarszanie się warunków 
kształcenia, zahamowanie rozwoju kadry akade
mickiej i postępującą dekapitalizacją majątku 
trwałego szkolnictwa wyższego, nie może zaopi
niować pozytywnie przedłożonego projektu bu
dżetu na rok 1999 w zakresie szkolnictwa wyż
szego.

ROZNE
■ W obliczu sprawiedliwości - to cykl wykła
dów organizowanych przez Gliwicki Ośrodek 
Konsultacyjny Wydziału Teologicznego Uni
wersytetu Opolskiego. Rabin Schasza Pecaric 
wystąpił z wykładem pt. "Sprawiedliwi wśród 
narodów świata - judaistyczne rozumienie spra
wiedliwości". Wykład odbył się 21 stycznia br. 
w Auli Głównej Politechniki Śląskiej.

■ Z Instytutu Onkologii w Gliwicach prze
słano na adres JM Rektora naszej Uczelni pis
mo następującej treści:

"W  im ieniu p acjen tów  Instytu tu  O nkologii 
przekazujemy Panu Rektorowi wyrazy szczere
go podziękowania za umożliwianie występów  
Chóru Politechniki Śląskiej.
Już od lat kilkunastu, corocznie w okresie świą- 
teczno-noworocznym , gościm y w spom niany  
Chór w auli Instytutu. Koncerty te cieszą się 
dużą frekwencją i stanowią dla naszych pacjen
tów wielkie przeżycie i pociechę w tak trudnym  
dla nich okresie życia.
Bylibyśmy bardzo zobowiązani za umożliwie
nie w przyszłości dalszych występów  Chóru 
w Instytucie Onkologii."

■ Mieszkańcy i Dyrekcja Domu Pomocy 
Społecznej w Katowicach przesłali JM Rek
torowi list z podziękow aniem  za występ Aka
demickiego Zespołu Tańca "Dąbrowiacy". A oto 
jego treść:



"Dąbrowiacy" w Domu Pomocy Społecznej w Katowicach

"Mieszkańcy oraz Dyrekcja Domu Pomocy 
Społecznej w Katowicach przesyłają na ręce 
Pana Rektora gorące podziękowanie dla Kie
rownictwa i Wykonawców Akademickiego Ze
społu "Dąbrowiacy" za kolejny sympatyczny 
występ w naszym domu.
Zespół zaprzyjaźniony od lat z  naszym domem 
wnosi w nasze serca wiele ciepła, pogody i ra
dości.
Dziękując Panu Rektorowi za "Dąbrowiaków", 
za ich pokorę dla ludzi starszych, przesyłamy 
wyrazy szacunku

S ? O R T
■  D w u le c ie  S P R IN T -u
Mijają dwa lata od kiedy AZS Gliwice powo
łał do życia swoje wydawnictwo sportowe pod 
nazwą SPRINT. Jest to w tej chwili najwięk
sza wyłącznie sportowa gazeta akademicka 
w Polsce. Pomysł jej powołania do życia poja
wił się podczas poznańskich warsztatów dzien
nikarskich organizowanych przez biuletyn Za
rządu Głównego AZS - "Akademicki Przegląd 
Sportowy". Okazało się wtedy, że mimo dużej 
liczby klubów akademickich w Polsce, ich do
konania są bardzo słabo znane nawet w macie
rzystych środowiskach. Żaden klub nie posia
dał swojego biuletynu informacyjnego. Wyzwa
nie podjął AZS Gliwice. Dzięki pomocy kierow
nictwa Klubu i Ośrodka Sportu Politechniki 
Śląskiej już po niespełna dwóch miesiącach po
jawił się pierwszy numer miesięcznika sporto
wego AZS Gliwice - SPRINT. Początkowo ze
spół redakcyjny tworzyła trójka studentów: To
masz Dul, Robert Kaczanowski i Sylwester Ka

lisz. Z biegiem 
czasu zw ięk
szano nakład, 
p o p r a w i a n o  
szatę graficz
ną. Okazało się 
jednocześn ie , 
że drogą gliwi- 
czan podążyło 
w ielu innych 
klubów akade
mickich w na
szym kraju 
(m.in. AZS 
WSP Rzeszów, 
AZS U niw er
sytet Warszaw
ski, AZS Uni
wersytet W ro
cław ski). Był 
to kolejny im

puls dla gliwiczan do dalszego rozwoju. Od li
stopada ubiegłego roku SPRINT wydawany 
jest w cyklu dwutygodniowym. Gazeta zawiera 
m.in. relacje ze spotkań ligowych gliwickich aka
demików, wywiady, informacje o zbliżających się 
imprezach oraz cykl przedstawiający przepisy 
poszczególnych dyscyplin sportu. Obecnie zespół 
tworzą Robert Kaczanowski, Sylwester Kalisz, 
Grzegorz Kwasowski, Dominik Micuła, Dariusz 
Panek, Paweł Piktas, Marek Rościszewski, Piotr 
Sadza i Wojciech Wężyk. Mamy nadzieję, że 
SPRINT w dalszym ciągu będzie się rozwijał 
i wciąż rosnąć będzie jego pozycja na rynku wy
dawnictw akademickich w kraju.

■  N a r c ia r s tw o  a lp e js k ie
Dużym sukcesem gliwickich studentów zakoń
czyły się Mistrzostwa Polski Szkół Wyższych 
w narciarstwie alpejskim jakie odbyły się w Za
kopanem. W klasyfikacji uczelni technicznych 
drużynowo mężczyźni zdobyli srebrny a kobiety 
brązowy medal. Wart podkreślenia jest fakt, że 
w porównaniu do roku ubiegłego, kiedy gliwi- 
czanie zdobyli takie same medale, poziom za
wodów był zdecydowanie wyższy, a i liczba 
startujących była wyjątkowo duża. Reprezen
tacja Politechniki Śląskiej wystąpiła w składzie: 
Anna Skorek, M agdalena Natkaniec, Joanna 
Niemczyk, Karolina Wiśniewska, Zuzanna Sut- 
kowska, Ziemowit Ostrowski, Maciej Lenko, 
Dominik Machowski, Łukasz Nanowski i M a
ciej Wysocki. Trenerem jest mgr Ewa Książek. 
Ciekawostkąjest fakt, że punkty zdobyte przez 
narciarzy są pierwszymi, jakie zdobyła Poli
technika Śląska w klasyfikacji ogólnej kolejnej 
edycji Mistrzostw Polski Szkół Wyższych. 2 9
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•  K atow icka hala Huty Baildon gościła 
w dniach 30-31.01. br. czołówkę judoków 
naszego kraju. Rozegrany został tam turniej 
Grand Prix - Katowice'99, który rozpoczął 
cykl zawodów ligi indywidualno-drużyno- 
wej. Znakomicie zaprezentował się judoka 
AZS Gliwice - Bronisław Wołkowicz, któ
ry w wadze 81 kg wywalczył pierwsze miej
sce. Sukces ten jest tym większy, że w wal
ce finałowej pokonał swego odwiecznego 
rywala, zawodnika Czarnych Bytom - Ro
berta Krawczyka. Krawczyk to zdobywca 
drugiego miejsca w rozegranym niedawno 
w Japonii elitarnego turnieju im. Jugoro 
Kano. O wadze sukcesu niech świadczy tak
że fakt, że właśnie zawodnik bytomski jest 
największym kontrkandydatem Wołkowicza 
do miejsca w kadrze Polski na tegoroczne 
Mistrzostwa Europy i Mistrzostwa Świata.

•  Szykuje się me lada gratka dla miłośników 
sportów walki. W dniach 20-21.02.br. w hali 
Ośrodka Sportu Politechniki Śląskiej w Gli
wicach rozegrane zostaną Drużynowe M i
strzostwa Polski Kadetek i Kadetów w judo. 
Na tatami wystąpi cała czołówka krajowa 
tej grupy wiekowej. Będzie więc okazja ob
serwowania w akcji następców Legienia czy 
Nastuli.

KRONIKA ŻAŁOBNA
■ 3 stycznia 1999 roku zmarł w wieku 21 lat 
Zdzisław BUCZKOWSKI, student Wydziału 
Automatyki, Elektroniki i Informatyki. 
Zdzisław - jak piszą Jego koledzy i przyjaciele 
- dał się poznać jako człowiek nieobojętny na 
to co się wokół Niego działo. Zawsze starał się 
jasno wyrażać swe zdanie. Angażował się w ży
cie studenckie, był członkiem Komisji ds. przy
dzielania miejsc w domach studenckich oraz 
stypendiów na Wydziale Automatyki, Elektro
niki i Inform atyki. Pracow ał jako  redaktor 
w Radiu Studenckim ORS. W naszej pamięci 
pozostanie zawsze jako osoba otwarta na po
trzeby innych, wyrozumiała, cierpliwa, wytrwa
ła, uczynna, koleżeńska oraz jako prawdziwy 
Przyjaciel.
Nabożeństwo żałobne w intencji Zmarłego zo
stało odprawione 6 stycznia w Kościele para
fialnym pw. Św. Jerzego w Rydułtowach i w 
tym dniu został pochowany na miejscowym 
cmentarzu.
Rodzice i siostra Zmarłego dziękują przedsta
wicielom Politechniki Śląskiej oraz Koleżankom

i Kolegom za modlitwę, wyrazy współczucia, 
okazaną pomoc, złożone wieńce i kwiaty oraz 
udział w uroczystości pogrzebowej.

■ 4 stycznia 1999 roku zmarł w  wieku 75 lat 
prof. zw. dr hab.inż. Zbigniew GREGORO- 
WICZ, emerytowany nauczyciel akademicki 
Politechniki Śląskiej, wybitny naukowiec, wy
chowawca młodej kadry naukowej, specjalista 
w dziedzinie chemii analitycznej. Był Dzieka
nem Wydziału Inżynierii Sanitarnej i przez wie
le lat Dyrektorem Instytutu a następnie Kate
dry Chemii Analitycznej i Ogólnej Wydziału 
Chemicznego Pol. Śl. Członek Komitetu Che
mii Analitycznej PAN, Komisji Metod Kine
tycznych Międzynarodowej Unii Chemii Czy
stej i Stosowanej (JUPAC), Kom itetu Gospo
darki Surowcami M ineralnymi, Członek Rad 
Naukowych Uniwersytetu Śląskiego, Główne
go Instytutu Górnictwa, Instytutu Gazownictwa 
w Krakowie, Instytutu M edycyny Pracy w So
snowcu i innych. Był przewodniczącym Gliwic
kiego Oddziału PTChem i Wojewódzkiej Rady 
Kombatantów oraz prezesem  Okręgu Śląskie
go Światowego Związku Żołnierzy AK. 
Odznaczony Złotym Krzyżem Zasługi, Krzy
żem Kawalerskim Orderu Odrodzenia Polski, 
Krzyżem Oficerskim i Krzyżem Komandorskim 
Odrodzenia Polski (otrzymał od Prezydenta RP 
na Wychodźstwie), Srebrnym Krzyżem Virtuti 
M ilitari, K rzyżem  W alecznych, Srebrnym  
Krzyżem Zasługi z Mieczami, Krzyżami - Par
tyzanckim, Powstania W arszawskiego i Krzy
żem Armii Krajowej. Członek Kapituły Orde
ru Św. Stanisława, odznaczony Orderem Świę
tego Stanisława klasy pierwszej i Kom andorią 
I stopnia Św iętego Ł azarza z Jerozolim y 
z Gwiazdą. W yróżniony nagrodam i M inistra 
i Rektora.
W Zmarłym społeczność akademicka utraciła 
człowieka cenionego i powszechnie szanowane
go, o dużym autorytecie moralnym, w ielkie
go przyjaciela młodzieży.
Msza św. w intencji Zm arłego została odpra
wiona 8 stycznia w K ościele pw. Świętego 
Krzyża w Gliwicach i tego dnia został pocho
wany na Cmentarzu Centralnym w Gliwicach.

■ 31 stycznia 1999 r. zmarł Zdzisław ZAWI
STOWSKI, długoletni pracownik Politechniki 
Śląskiej, były kierownik Działu Inwentaryzacji, 
odznaczony Srebrnym Krzyżem Zasługi. Był 
człowiekiem powszechnie szanowanym i łubia
nym, otwartym na potrzeby bliźnich. 
Uroczystości pogrzebowe odbyły się 3 lutego na 
Cmentarzu Centralnym w Gliwicach, gdzie zo
stał pochowany.
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